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POSEDENIE SENIOROV
V KÁLNICI

 V sobotu 16. novembra 2013 sa v Kultúrnom dome 
v Kálnici uskutoènilo posedenie seniorov.
 V našej obci máme v evidencii 263 seniorov, z tohto 
poètu sa posedenia zúèastnilo 133 seniorov. S kultúrnym 
programom vystúpil detský folklórny súbor „ÈAKANKA“ 
z Nového Mesta nad Váhom. Po kultúrnom programe na-
sledovalo obèerstvenie, nechýbala dobrá nálada, spev 
a harmonika.
 Veríme, že  našim seniorom sa toto podujatie páèilo.  ¼Z

Foto: Ján Valoviè         



Kálnické ozveny2. číslo 2 - november 2013

Predseda  - Poèet hlasov
1. Jaroslav Baška, Ing. 86
2. Jozef Lohyòa, Mgr. 15
3. Juraj Smatana, Mgr. 8
4. Marián Herdel, Mgr. 5
5. Peter Palko, Ing.  2
6. ¼ubomír Žabár, Ing. 1

Poslanci
1. Jozef Trstenský, Ing.   69
2. Dušan Bublavý, Mgr.   54
3. Kvetoslava Hejbalová, PhDr. 51
4. Noman Ehsan, MUDr.  40
5. Anna Halinárová, Ing.  40
6. Ján Bielik, doc. MUDr., CSc. 37
7. Viera Vienerová, Ing.   36
8. Dušan Bezák    22

9. Vladimír Fraòo, JUDr.  18
10. Juraj Gavaè, Ing.   18
11.  Marián Mora, MUDr.   16
12.  Radovan Ammer, MUDr.  12
13.  Ján Blaško       11
14.  Katarína Pagáèová, Ing.   11
15.  Alexander Koreò, PhDr.  9
16.  ¼uboš Masár    9
17.  Stanislav Baláž    8
18.  Radoslav Rojko    7
19.  Daniel Cibulka    6
20. Katarína Juríková   6
21.  Marcel Urban    4
22. Katarína Okrucká   3
23. Blažena Žákovicová   3

V Kálnici, 11. 11. 2013

OBECNÉ ZASTUPITE¼STVO INFORMUJE
Obecné zastupite¾stvo sa od 11.4.2013 do 12.11.2013 zišlo osemkrát.

OcZ SCHVÁLILO:
- zámer odpredaś svoj nehnute¾ný majetok (chata s pri¾ahlými pozemkami v chato-
  vej oblasti „Krajná dolina“) priamym predajom;
- plat starostu obce Kálnica;
- aby Obèianske združenie pri folklórnej skupine KKM používalo adresu sídla
  obèianskeho združenia ako Kálnica è. 100;
- odpredajom obecnej chaty pod¾a § 9 a ods. 5 a ods. 6 zákona 138/1991 Z.z.;
- úpravu VZN è.7/2012 o chove, držaní a vodení psov;
- Knižnièný a výpožièný poriadok Obecnej knižnice v Kálnici;
- závereèný úèet obce Kálnica za rok 2012;
- usporiadanie schodku z prebytku bežného rozpoètu vo výške 3.584,51 eur;
- návrh „Zásady na obeh úètovných dokladov v podmienkach obce Kálnica“;
- zmenu „Návrhu spôsobu zaplatenia za kúpu nehnute¾nosti vo verejnej obchod-
  nej súśaži“;
- víśaza verejnej obchodnej súśaže na opravu výtlkov na miestnej komunikácii
  v obci Kálnica pána Vincenta Kršku, Centrum I 52/127-3, 018 41 Dubnica nad
  Váhom;
- ruší  VZN è.7/2012 a schva¾uje návrh VZN è.1/2013;
- uzatvorenie Zmluvy o nájme nebytových priestorov v prízemí KD v Kálnici s
  D. Starèevièom;
- termín konania „Stretnutia dôchodcov“ -  16. 11. 2013;
- doplnok è. 1 k prevádzkovému poriadku obecného vodovodu v Kálnici;
- správu „Hospodárenie v obecných lesoch v r. 2013“;
- Návrh na úpravu rozpoètu pre rok 2013;
- odpredaj obecného pozemku p. Igorovi Jelínkovi.

OcZ VZALO NA VEDOMIE:
- Správu o výsledku následnej finanènej kontroly z dodržiavania zákonov a všeo-
  becne platných právnych predpisov na úseku pokladne a vedenia pokladniènej
  agendy, ktorú vypracovala p. hl. kontrolórka;
- za prvé tri mesiace tohto roku sme znížili dlh obce o 10.020,50 eur;
- preh¾ad prijatých uznesení od 1.1.2011 a ich plnenie, ktorý vypracovala RNDr.
 I. Ševèíková;
- návrh plánu kontrolnej èinnosti na II. polrok 2013;
- stanovisko hlavnej kontrolórky k závereènému úètu obce Kálnica za r. 2012;
- správu nezávislého audítora pre obec Kálnica Ing. Jozefa Adamkovièa o overe-
  ní úètovnej závierky k 31. 12. 2012;
- termín konania spomienkovej slávnosti k 69. výroèiu SNP - 30. 8. 2013 v Skle-
  párovci o 17,00 h;
- termín konania hviezdicového výstupu - 31. 8. 2013;
- termín znovuotvorenia miestneho múzea - 30. 8. 2013 o 16,30 hod;
- hodnotiacu správu za šk. rok 2012/13;
- správu o kontrole hospodárenia v SCŠPP v Kálnici;
- záznam o výsledku následnej finanènej kontroly (Comenius Regio);
- správu „Nájom v klube dôchodcov od 23. 11. 2012 do 15. 10. 2013“.

OcZ POVERILO:
- p. hlavnú kontrolórku vykonaním kontroly použitia dotácií v Súkromnom centre
  špeciálno-pedagogického poradenstva;
- pána starostu Ing. Jána Krchnavého, Emíliu Krchnavú a Annu Krchnavú vypra-
  covaním nového návrhu kúpnej zmluvy do 24.9.2013 na odkúpenie pozemkov
  vo vlastníctve obce Kálnica v areáli SkiCentra Piesky.

OCR ZASADALA ZA ROVNAKÉ OBDOBIE DVAKRÁT, A TO:
- 30. 4. 2013, kde za prítomnosti Mgr. M. Feníka prejednala predaj obecného
  majetku v SkiCentre Kálnica;
- 31. 5. 2013, kedy vyhodnotila ponuky priameho predaja obecnej chaty pod¾a
  § 9a ods. 5 zákona 138/1991 Z.z. Na zverejnený zámer obce Kálnica odpre-
  daś majetok obce - obecnú chatu, došla do stanoveného termínu 1 regulárna
  obálka s oznaèením „Ponuka“. V zmysle vyššie citovaného zákona o odkúpenie
  obecnej chaty a prislúchajúcich pozemkov prejavil záujem pán Maroš Nemeèek,
  Dvorníky è. 163 a ponúkol cenu 36 500 eur. Obecná rada po dôkladnom zvá-
  žení súèasnej situácii obce a ponúkanej ceny za obecný majetok jednohlasne
  súhlasila s odpredajom obecnej chaty s prislúchajúcimi pozemkami za cenu
  36 500 eur.         RNDr. I. Ševèíková

VÝSLEDKY VOLIEB DO VÚC 9. 11. 2013
V OBCI KÁLNICA

Poèet oprávnených osôb vo volebnom okrsku
zapísaných do zoznamu volièov        853
Poèet volièov, ktorým boli vydané obálky      120
Poèet odovzdaných obálok         120
Poèet platných hlasovacích lístkov
odovzdaných pre vo¾by do zastupite¾stva      118
Poèet platných hlasovacích lístkov odovzdaných pre vo¾by predsedu 117

 Obce a mestá okresov Nové Mesto nad Váhom a Myjava dostali oznámenie 
od prednostky Okresného úradu Nové Mesto nad Váhom Ing. Anny Halinárovej 
o zmene v organizácii štátnej správy. Zákonom è. 180/2013 Z.z. o organizácii 
miestnej štátnej správy zo dòa 19. júna 2013 obvodné úrady zriadené pod¾a 
predpisov úèinných do 30. 9. 2013 sú od 1. októbra 2013 pod¾a § 9, ods.1 
cit. zákona premenované na okresné úrady. Preto sa zmenil názov organizácie 
Obvodný úrad Nové Mesto nad Váhom na Okresný úrad Nové Mesto nad Váhom. 
Poštová adresa: Okresný úrad Nové Mesto nad Váhom, Hviezdoslavova 36, 915 
41 Nové Mesto nad Váhom; tel.: 032 7745911 - podate¾òa.  (b)

ZMENA NÁZVU OBVODNÉHO ÚRADU NA OKRESNÝ

POÏAKOVANIE OBCE
 V súèasnom ne¾ahkom období doznievajúcej hospodárskej krízy finanèné 
problémy sśažujú ekonomickú situáciu obèanov, vzdelávacích zariadení, ale aj 
miest a obcí. Na realizáciu mnohých zámerov èi cie¾ov jednoducho nie sú pe-
niaze. V tejto situácii ve¾mi oceòujeme a vážime si nezištnú sponzorskú pomoc 
zo strany miestnych podnikate¾ských subjektov. Aj v priebehu roku 2013 sa 
nám s ich prispením podarilo úspešne vyriešiś viacero potrebných vecí.
 Naše poïakovanie patrí: Po¾ovnému združeniu Ostré vrchy za odhàòanie 
snehu na miestnych komunikáciách v obci poèas zimy; firme AVE Moto a jej 
majite¾ovi p. Ladislavovi Masárovi za vykonávanie servisu, údržby hasièského 
auta a obecnej fábie; firme RONA STEAL a jej majite¾ovi p. Robertovi Nagyovi 
za poskytnutie materiálu na opravu domèekov na sklo a výrobu rôznych pred-
metov do KD a múzea; firme Klimat a jej majite¾ovi p. Jánovi Skovajsovi za 
výrobu a montáž odsávacieho potrubia do kuchyne v MŠ Kálnica; pani Gabike 
Kucharovièovej – obchod s potravinami, za finanèný príspevok na zakúpenie 
záclony do domu smútku; pani Viere Starèevièovej – pekáreò SKV, za doda-
nie chleba a pekárenských výrobkov na akcie poriadané obcou; manželom 
Gulovcom – bar Orion, za dobrú a spo¾ahlivú spoluprácu pri zabezpeèovaní 
obecných podujatí.  
 Všetkým za pochopenie, nezištnú pomoc, ústretovosś a ve¾korysosś ešte 
raz ïakujeme a želáme mnoho úspechov v pracovnom i osobnom živote.

   Ing. Ján Krchnavý, starosta obce

Vychutnajte si s nami 
neopakovate¾nú via-
noènú náladu, Mikulá-
ša, vôòu vianoèného 
peèiva a šálku vianoè-
ného punèu. A to všetko
6. decembra 2013 
o 16.00 hod. v KD
Kálnici!
 Atmosféru vianoè-
ných trhov v Kálnici 
bude vytváraś i v tomto 
roku Mikuláš, èert a 
anjel a kultúrny pro-
gram detí zo ZŠ a MŠ 
Kálnica. Súèasśou via-
noèných trhov bude 
i výstava vianoèných 
výšiviek a výrobkov!
 
Srdeène Vás všetkých 
pozývame a na Vašu 
úèasś sa ve¾mi tešíme! 

KKM

VIANOÈNÉ TRHY V KÁLNICI



 Vážení èitatelia, opäś máme „na linke“ pána starostu Ing. Jána Krchna-
vého. Uplynul pol rok od vydania prvého èísla KO, za ten èas sa konalo se-
dem zasadnutí OZ. O problémoch, ktoré  poslanci riešili, sa doèítate v èlán-
ku Obecné zastupite¾stvo informuje od zástupkyne starostu (alebo na web 
stránke obce v zápisniciach zo zasadnutí zastupite¾stiev) a pána starostu sa 
spýtame na niektoré veci a udalosti zo života obce podrobnejšie.
 Pán starosta, v zápisnici z 20. OZ z 26.6.2013 sa doèítame, že 
knižnièný poriadok z 30. 11. 2006 bol prepracovaný a doplnený. Mô-
žete povedaś, èo sa zmenilo alebo upravilo?
K  zásadným zmenám v ustanoveniach knižnièného poriadku neprišlo. Bolo 
však nutné v nadväznosti na prijaté legislatívne zmeny v oblasti organizácie 
a riadenia knižníc spresniś a aktualizovaś niektoré jeho èasti. To znamená, 
že podmienky pre èlenstvo v knižnici a výpožièky knižnièných dokumentov 
sa nezmenili. Nezmenený zostal aj registraèný poplatok 0,66 eur/rok pre 
dospelých a 0,33 eur/rok pre deti a mládež do 15 rokov. Nový knižnièný 
a výpožièný poriadok je doplnený v oblasti zodpovednosti za  vypožièané 
knihy a sprísòuje pravidlá náhrady prípadných škôd vzniknutých poškode-
ním alebo stratou. 
 Upravovalo sa aj VZN è. 7/2012 o psoch – schválené na 20. OZ 
dòa 26. 6. 2013. Podnetom bol protest prokurátora, pretože niekto-
ré formulácie boli v rozpore s ústavnými zákonmi. O ktoré konkrétne 
išlo?
 Problém so psami vo¾ne pobehujúcimi po dedine stále pretrváva. Deti, 
mládež, ale aj dospelí majú strach zo stretnutia s nimi, pretože sa nedá nikdy 
s istotou predvídaś, ako sa zviera bez dozoru majite¾a zachová, èo urobí. 
Boja sa zranení, ktoré po napadnutí psom, zvlášś väèších plemien, môžu 
maś ve¾mi vážne následky. V úsilí predísś nebezpeèným situáciám obecné 
zastupite¾stvo schválilo VZN è. 7/2012 o chove a držaní psov, stanovujúce 
základné pravidlá predovšetkým pre vstup so psom na komunikácie, verejné 
priestranstvá i ostatné priestory v dedine. Hoci prijaté VZN plne rešpektuje 
ustanovenia zákona è. 282/2002 a 372/1990 Z. z., podal pán okresný pro-
kurátor voèi nemu protest na základe výhrad k viacerým formuláciám v texte. 
Vo VZN napríklad nemôžu byś požité citácie zákonov, obec môže upraviś èi 
zakázaś vo¾ný pohyb psov len na obecných pozemkoch, nie súkromných; 
v ustanovení o neodkladnom odstránení exkrementov spochybòuje slovo 
exkrementy a odporúèa nahradiś ho termínom výkaly, ïalej namieta okruh 
osôb, ktoré vykonávajú kontrolu dodržiavania VZN a pod. Následne obecné 
zastupite¾stvo protest prijalo, zrušilo pôvodné VZN a nahradilo ho novým VZN 
è. 1/2013, schváleným OZ dòa 14.8.2013, v ktorom sú zapracované všetky 
pripomienky a návrhy prokurátora. Nové znenie VZN, tak ako i všetky ïalšie, 
je dostupné na web stránke obce. Verím, že neušlo pozornosti obèanov, 
zvlášś chovate¾ov psov, že ho preštudujú a budú sa riadiś jeho ustanoveniami.   
 Kedy sa zrealizovala oprava výtlkov na miestnej komunikácii? 
Víśazom verejnej obchodnej súśaže bol Vincent Krška, Centrum I 
52/127-3, 018 41 Dubnica nad Váhom.
 Pri rozhodovaní o výbere dodávate¾a prác na opravu výtlkov, ktoré sa 
na našich cestách objavili po poslednej zime, sme posudzovali ponuky od 
troch stavebných firiem. Komisia menovaná obecným zastupite¾stvom zva-
žovala kombináciu nieko¾kých kritérií, predovšetkým kvalitu prác, finanèné 
náklady a termín dodávky. Po vyhodnotení ponúk odporuèila uzavrieś zmluvu 
s firmou p. Kršku z Dubnice, ktorého ponuka bola z ekonomického h¾adiska 
najvýhodnejšia. Zavážila i skutoènosś, že pred nieko¾kými rokmi už u nás 
táto firma cesty opravovala a opravené úseky sú dodnes v dobrom stave. 
Samotná realizácia sa uskutoènila v mesiaci august. V závislosti od rozsahu 
poškodenia a charakteristiky poškodeného miesta boli použité dva techno-
logické postupy: orezanie hrán, vyèistenie a vyplnenie asfaltovou zmesou; 
pri menších poškodeniach vyèistenie a vyplnenie novým asfaltom. Obidvomi 
metódami bola vykonaná oprava na ploche celkovo 130 m2. Opravy povr-
chov ciest v obci dokonèili koncom leta pracovníci správy ciest Trenèianske-
ho samosprávneho kraja, ktorí vyplnili jamy a diery na hlavnej ceste. 
 Kedy sa podarilo otvoriś múzeum na novom mieste? Kto sa po-
die¾al na jeho znovu otvorení?
 Otvorenie múzea v nových priestoroch sme naplánovali v jeden deò spo-
lu so spomienkovou slávnosśou pri príležitosti 69. výroèia vyhlásenia SNP. 
Malá slávnosś sa konala 30. 8. 2013 o 16,30 hod. pred novým sídlom 
múzea v strede dediny. O krátky kultúrny program sa postarali prednesom 
peknej básne pani Ružena Bandurová a Igor Jelínek s Pa¾om Pavlechom 
so sprievodom harmoniky zaspievali piesne o Kálnici. Po jeho skonèení sa 
úèastníci presunuli ku klubu dôchodcov, kde bola pripravená symbolická 
partizánska vatra. V žiari jej plameòa sa tak, ako každý rok, spomínalo na 
jednu z najväèších udalostí v slovenskej histórii, na vyhlásenie a priebeh oz-
brojeného povstania Slovákov proti fašizmu.     
 V polovici júla sa konalo vo Villamagne v Taliansku stretnutie zá-
stupcov európskych regiónov, na ktorom sa zúèastnila aj 15-èlenná 
delegácia z našej obce. Ing. Milan Bušo reprezentoval Kálnicu na kon-

ferencii o mobilite mládeže. Aké skúsenosti ste si priviezli domov?
 Tohtoroèného stretnutia zástupcov európskych regiónov, ktoré sa ko-
nalo v talianskom mesteèku Villamagna, sa zúèastnili delegácie obcí z pia-
tich štátov Európy - Talianska, Slovenska, Èeska, Maïarska a Chorvátska. 
Nosnou témou dvojdòového odborného seminára bol program európskej 
únie „Erazmus,“ èo je vo svojej podstate výmenný program pre študentov 
a akademických pracovníkov. Témou prednášok odborníkov zastupujúcich 
európsku komisiu a talianske vysoké školy bolo zhodnotenie významu, skú-
seností a doterajších výsledkov. Momentálne sa na programe Erazmus zú-
èastòuje viac ako 4000 vysokých škôl z 33 krajín. Od roku 1987 do 2013 
prešli cez program 3 milióny študentov. To svedèí o jeho úspešnosti a dôle-
žitosti pre mladých ¾udí žijúcich v krajinách EU. Otvára im nové priestory 
pre získavanie poznatkov, skúseností a poskytuje ïalšie perspektívy uplat-
nenia sa v integrovanej Európe. Zástupcovia zúèastnených obcí prispeli 
svojimi skúsenosśami s využívaním programu vo svojich krajinách. Za našu 
delegáciu vystúpil v rozprave Ing. Milan Bušo s príspevkom zameraným na 
hodnotenie mobility v podmienkach Slovenskej republiky a našim poh¾adom 
na možnosti programu Erazmus pre nastupujúcu mladú generáciu. V zá-
vereènom galaprograme zostavenom z vystúpení zúèastnených obcí nás 
reprezentovali naše dievèatá a ženy Daša Kmeśová, Katarína Harmadyová, 
Žaneta Potoèková, Martina Šicková, Táòa Ševèíková a Anna Juríková, ktoré 
s podporou harmoniky a bratov Jelínkovcov zaspievali nieko¾ko krásnych 
¾udových piesní a pridali i pôvabné taneèné variácie v nádherných kálnic-
kých krojoch. Za dobrú úroveò vystúpení poèas celého pobytu a zanechaný 
priaznivý dojem ïakujem všetkým úèastníkom.
 22. OZ z 13.9.2013 riešilo aj zateplenie budovy materskej školy a 
presśahovanie ambulancie praktickej lekárky do budovy KD. Èo sa 
napokon zrealizuje?
 Pre rok 2013 sme opätovne podali žiadosś o poskytnutie finanèných 
prostriedkov na zateplenie budovy materskej školy na Enviromentálny fond. 
Uchádzali sme sa o pridelenie prostriedkov z tzv. „zelenej schémy,“ pre kto-
rú mal byś použitý výśažok z predaja emisií štátom. Predaj emisií stále nie je 
ukonèený a pod¾a vyjadrení vedenia fondu žiadne peòažné zdroje nie sú 
k dispozícii, èo znamená, že naša žiadosś pravdepodobne nebude kladne 
vybavená. Preto sme požiadali o pomoc pri riešení najakútnejšieho problé-
mu budovy, okien v havarijnom stave, vládu SR. Pri výjazdovom rokovaní 
dòa 9.10.2013 v Handlovej v rámci pomoci rozvoju regiónu schválila vláda 
dotáciu vo výške 10.000 eur na výmenu okien v budove MŠ v Kálnici. V naj-
bližšom období bude prvoradou úlohou zabezpeèenie prípravných prác, vý-
ber najvhodnejšieho dodávate¾a a príhodného termínu pre realizáciu tak, 
aby sa vyuèovací proces obmedzil v min. miere. Hoci to bude len èiastoèné 
naplnenie pôvodného zámeru, bude ve¾kým prínosom pre zlepšenie tepel-
nej bilancie budovy a vnútorného prostredia pre všetkých – pre deti aj pani 
uèite¾ky.
Návrh poslanca p. Jamricha presśahovaś ambulanciu praktického lekára do 
kultúrneho domu sa po konzultácii s Regionálnym úradom vereného zdravot-
níctva v Trenèíne, ktorý k takýmto zmenám vydáva rozhodujúce stanovisko, 
ukazuje len śažko realizovate¾ný a príliš nákladný. Požiadavky na ambulancie 
sú uvedené vo výnose MZ SR è. 09812/2008-OL. Vyplýva z nich, že am-
bulantné zariadenia tvoria jednotlivé funkèné priestory, ktoré spolu utvárajú 
prevádzkovo ucelený celok. To znamená, že nesmú maś spoloèné priestory 
s prevádzkami, ktoré k nim nepatria. V tomto prípade je to prístup ako i zaria-
denia pre osobnú hygienu, ktoré sú spoloèné s kultúrnym domom a obec-
ným úradom. Miestnosti ambulancie, v ktorej sa predpokladá zvýšený výskyt 
infekèných ochorení, nemôžu byś v žiadnom prípade využívané spoloène aj 
pre prevádzky, kde sa predpokladá pohyb zdravých osôb. Bolo by preto nut-
né vybudovaś nový samostatný vstup a toalety pre pacientov i zdravotnícky 
personál, a to by si vyžiadalo vysoké náklady, ktoré nemáme rozpoètované, 
ani nemáme zdroje na ich pokrytie. Tiež by sa zhoršila aj prístupnosś ambu-
lancie, situovanej vyvýšenom mieste v obci, predovšetkým pre starších ¾udí 
a pacientov s obmedzenou mobilitou.
Pán starosta, ïakujeme za poskytnuté informácie. Dana Badžgoòová
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Pán starosta, na slovíèko...

Blížia sa krásne chvíle vianoèné,
v láske, šśastí, prežime ich spoloène. 
Dôležité nie sú dary, v novom roku nech sa darí.

Vážení spoluobèania!
 Keïže druhé èíslo KO je posledným v roku 2013 a nezadržate¾ne 
sa približuje koniec roka, dovo¾te mi zaželaś Vám všetkým, aj všetkým 
èitate¾om, pokojné a radostné Vianoèné sviatky, prežité v kruhu Vašich 
blízkych a priate¾ov.

 Do Nového roka 2014 pevné zdravie a ve¾a úspechov v pracov-
nom i osobnom živote Vám želá starosta obce Ing. Ján Krchnavý.
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 V dòoch 12. až 15. júla tohto roka sa zúèastnila 
delegácia zložená zo zástupcov riadiacej, spolo-
èenskej a kultúrnej èinnosti  našej obce na stretnutí  
obcí zapojených do realizácie projektov v rámci eu-
rópskych programov vzdelávania a kultúry stretnu-
tia vo Villamagna v strednom Taliansku. Obec leží v 
regióne Chieti, má asi 2 500 obyvate¾ov a nieko¾ko 
storoènú históriu. Okrem Kálnice a Èiernej Vody zo 
Slovenska sa stretnutia zúèastnili delegácie obcí z 
Èiech, (Praskolesy, Otroèineves, Nový Jáchimov), 
Maïarska (Felsönyék, Ireg - szemcse), Chorvátska 
(Beograd na Moru) a Villamagny. Stretnutie bolo 
zamerané nielen na riešenie niektorých problémov 
mladých ¾udí (mobility), ale aj na šírenie a obozná-
menie sa s úrovòou vzdelávania a kultúry v regióne 
týchto obcí formou  prezentácie svojej obce ukáž-
kami piesní, tancov a zvykov.
 Eurostretnutie sa konalo v dòoch, keï si obyva-
telia Villamagny pripomínali výroèie záchrany obce 
pred znièením Saracénmi v  15. storoèí pomocou 
zázraku, ktorý uskutoènila svätá Margerita, ktorá sa 
odvtedy stala patrónkou obce.
 Hneï po príchode a uvítaní delegácií starostom 
obce Villamagna sa konala spoloèná konferencia 
na tému Projekt Erasmus a mládež. Na nej, hneï 
v úvode, v krátkom vystúpení prezentovali staros-
tovia zúèastnených obcí základné charakteristiky 
svojich obcí.
 Na konferencii sa zúèastnili nielen všetky dele-
gácie, ale aj predstavitelia regióna Chieta (v ktorom 
sa Villamagna nachádza) a poslankyòa Európske-
ho parlamentu za tento región pôsobiaca v oblasti 
vzdelávania a kultúry. Vo svojich príspevkoch ak-
centovali vybrané aspekty projektu Erasmus a ich 
význam pre obce v Taliansku.   
 Na druhý deò 13. 7. 2013  dopoludnia sa èle-
novia delegácií zúèastnili exkurzie v miestnych vi-
nárskych závodoch. Po nej nasledovala prehliadka  
obce a oboznámenie sa s jej históriou. Poèas nej 
sa naša obec ve¾mi dobre prezentovala ¾udovými 
piesòami a tancami v podaní Kálnických mamièiek 
v krojoch, ktoré sa Villamagnanom ve¾mi páèili.

 Delegácie Eurostretnutia sa spoloène zúèastnili 
na slávnosti, v priebehu ktorej si obyvatelia Villamag-
ny pripomenuli scénkami z histórie záchranu obce 
pred jej spustošením Saracénmi, stredovekými pi-
rátskymi lúpežníkmi. Tieto scénky sa odohrávali v 
centre obce, prièom aktéri úèinkovali v historických 
kostýmoch, èo výrazne zvýšilo celkový umelecký 
dojem týchto scénok.
 Po veèeri nasledovala spoloèná zábava de-
legácií v centre obce. Úèastníkom podujatia sa 
predstavila aj kapela miestnych požiarnikov, ktorá 
asistovala poèas celého priebehu osláv napr. aj pri 
pietnom akte vzdania úcty požiarnikom, ktorí zom-
reli pri záchranných akciách v obci.       
 V nede¾u v dopoludòajších hodinách sa Kálnica 
prezentovala na ïalšej medzinárodnej konferencii 
zameranej na otázky, ktoré súvisia s mobilitou ex-
pertov (odborníkov a vedcov). V našom príspevku 
sme zdôraznili potrebu zaèaś riešiś tento problém 
tak, že odborníci sa rozkategorizujú pod¾a ich mo-
tivácie k mobilite a vzśahu k svojmu rodisku alebo 
pôsobisku, teda k svojej vlasti. Podèiarkli  sme, že 
spoloèným cie¾om úèastníkov tejto konferencie je 
tiež h¾adaś  možnosti (spôsoby a formy) ako zabez-
peèiś dôstojnú prácu a na jej základe dôstojný život 
pre všetkých ¾udí a že aj to je to, èo  je v podvedomí 
úèastníkov tohto podujatia. Konferencia sa konala v 
príjemnom prostredí moderného Dama Palace.
 Poèas vo¾ného popoludnia sa stretli starosto-
via obcí v susednej obci Ripa Teatina, kde posúdili 
možnosti ïalšej vzájomnej spolupráce. Ostatní sa 
zúèastnili krátkeho výletu k moru, aby si mohli as-
poò krátko vychutnaś jeho èaro.
 Vo veèerných hodinách v nede¾u 14. júla nasle-
doval slávnostný sprievod všetkých delegácií Villa-
magnou v tradièných ¾udových krojoch a za spevu 
¾udových piesní z regiónu jednotlivých obcí. Všetky 
delegácie dorazili napokon na námestie Európy, z 
ktorého bol nádherný výh¾ad na kraj Chieta v zapa-
dajúcom horúcom letnom slnku. Tu sa uskutoènil aj 
závereèný ceremoniál  priate¾ského neformálneho 
stretnutia sa s prostými obyvate¾mi Villamagny, ktorý 

bol zároveò aj aktom rozlúèky delegácií s Villamag-
nou.
 Poèas tohto veèera každá delegácia zaspievala 
a zatancovala nieko¾ko piesní a tancov, ktoré obèa-
nom Villamagny priblížili charakter a život regiónov. 
Z následných rozhovorov s nimi sme sa dozvedeli, 
že si vážia to, že sme im takto  doniesli kus našej 
krásnej vlasti a jej histórie, ale aj to, že sme ich po-
ctili svojou návštevou a priate¾ským vystupovaním. 
Ve¾mi oceòovali krásu piesní, ktoré zneli vo zvu-
koch harmoniky Igora Jelínka, krojov, ale úprimne 
a pravdivo musím priznaś, že sa im ve¾mi páèili aj 
reprezentantky obce a že im chutili „koštovkové“ 
poháriky našich destilátov. Toto však len dokreslilo 
kolorit podujatia.
 Ale jeho śažisko nespoèívalo iba v priblížení úrov-
ne vzdelania a kultúry v zúèastnených regiónoch, 
ale najmä v tom, že všetky podujatia zdôraznili po-
trebu sústrediś sily na spoloèné h¾adanie úspešných 
riešení týchto problémov v kompetentných inštan-
ciách a ïalšom rozvíjaní vzájomných priate¾ských 
vzśahov na úrovni regiónov. Podstata prezentácie 
zúèastnených obcí znamenala tiež zdôraznenie 
niektorých aspektov našej súèasnosti kompliko-
vanej dôsledkami prebiehajúcej globálnej krízy.         
 Atmosféru týchto chví¾ je možné precítiś aj z 
fotografií, ktoré bohato dokumentujú pôsobenie 
kálnickej delegácie na tomto stretnutí. Ich sprievod-
nou charakteristikou je, že poèas celého podujatia 
žiarilo príjemné prímorské slnko, vládla pohoda, 
vzájomné porozumenie a ¾udskosś.
 Na záver by som chcel zdôrazniś, že pri vzájom-
ných stretnutiach delegácií poèas Eurostretnutia 
sme sa všetci zhodli na tom, že význam takýchto 
podujatí nie je iba v ich poznávacej hodnote, ale 
predovšetkým v uznaní a šírení faktu, že všetci 
chceme a máme právo žiś dôstojne a kultúrne. Aby 
sa však tak stalo - okrem iného - musíme sa poznaś, 
pochopiś, tolerovaś a ctiś, ako sa na  vzdelaných a 
kultúrnych ¾udí patrí. A každá diskutujúca strana 
uznala, že týmto smerom bude aj pôsobiś po návra-
te domov vo vlastnom regióne. Ing. Milan Bušo

Guláš október Fest Kálnica 2013 
 Dòa 5.10.2013 sa v našej obci uskutoènila súśaž vo varení kotlíkového 
guláša. Ako organizátorka akcie musím skonštatovaś, že to bola pre nás za-
tia¾ najnároènejšia príprava. Všetko zariadiś tak, aby boli všetci spokojní, si 
vyžaduje ve¾kú dávku trpezlivosti. Tento rok sa nám do súśaže prihlásili par-
tie z Novomestského a Trenèianskeho okresu. O titul najlepšieho kuchára sa 
uchádzalo 18. družstiev. V ten deò nám  poèasie  prialo a medzi úèastníkmi už 
od zaèiatku  vládla priate¾ská nálada. To, že po rokoch bol v našej obci znova 
kolotoè, privítali s nadšením hlavne deti. Za skvelú  atmosféru, ktorú vytvorili  
naši hudobníci,  ve¾mi pekne ïakujem. Po celý èas vládla dobrá nálada a ve¾ké 
sympatie si získal aj obsluhujúci personál  obleèený v kálnických krojoch. Tou-
to cestou chválim aj moje priate¾ky Kálnické mamièky a ostatné dobrosrdeèné 
žienky z našej obce za chutné domáce koláèe. Toho roku  sa naozaj  prekonali 
a výsledok 300 eur z predaja poteší, dúfam, každého z našej dediny. Peniažky 
budú použité na dobudovanie detského ihriska v Kálnici. O  víśazovi rozhodo-
vala degustaèná komisia v zložení J. Tvrdoò z Cetune, predseda, pani Biliková 

a traja guláš majstri náhodne vylosovaní zo všetkých súśažiacich.  Vybraś naj-
lepší guláš z to¾kých degustaèných vzoriek nebolo jednoduché. Rozhodujúci 
bol poèet bodov. Hodnotila sa chuś, vzh¾ad a konzistencia pokrmu. A keïže 
víśaz musí byś len jeden, tak tento rok sa z prvej ceny tešil NEXTRIDE-TEAM 
z Nového Mesta nad Váhom. Druhé  miesto získal Zdenko Mosný zo Bziniec 
(minuloroèný víśaz), 3. miesto záchranár J. Kováè zo Srnia; 4. miesto osadili 
za Kálnicu team J. Bednárika. Cenu verejnosti získali tohtoroèní víśazi a Jáger 
team; cenu o najkrajší stánok - team Ovšák, Jáger team a Keltánok. Všetko 
bolo objektívne zhodnotené,  ale  aj tak som postrehla náznaky nespokojnosti 
u niektorých súśažiacich. Musíme sa zmieriś s tým, že 100% spokojnosś nedo-
siahneme nikdy a je to len na nás ¾uïoch, ako sa naladíme hneï na zaèiatku. 
Prihlásiś sa do súśaže s pocitom za každú cenu zvíśaziś nie je dobé rozhodnu-
tie. Ale teší ma, že viac bolo tých, èo sa prišli hlavne zabaviś.  A na záver tohto 
môjho príspevku by som chcela poïakovaś všetkým súśažiacim, obci Kálnica 
a Koèovce za zapožièanie lavíc, pomocnému personálu, klubu dôchodcov, 
firme Jasek za cenu pre súśažiacich, KKM, hudobníkom a všetkým ostatným 
za úèasś na našej akcii. Stretneme sa na budúci rok v októbri.  Ž.P.

POD  SLNKOM PRIATE¼STVA

Úèastníci stretnutia vo Villamagne.



 Aj poèas tohto roka pokraèovala realizácia projektu „Z malých obcí do siene slá-
vy“ v rámci programu EÚ pod názvom  Commenius, ktorý v oblasti vzdelávania naša 
obec realizuje spolu s maïarskou obcou Felsönyék.   
 Plánované stretnutia riadiaceho výboru a workshopy sa konali v dohodnutých 
termínoch pravidelne štvrśroène. Na viac sa uskutoènili dve mimoriadne stretnutia 
- v auguste v Kálnici a v októbri vo Felsönyéku. Tieto zasadnutia si vyžiadala potre-
ba spresnenia ich finálneho znenia, doriešenia niektorých  problémov spojených 
s prevádzkou webovej stránky projektu ako aj problémov súvisiacich s technickým 
prevedením výsledkov projektu na CD a DVD nosièe.
 Na marcovom zasadnutí boli v súlade s dohodnutým programom prerokované a  
riešené otázky súvisiace s upresòovaním obsahu jednotlivých tém.
 V úvode zasadnutia informoval p. Dr. B. Balogh o snehovej kalamite v okolí Felsö-
nyeku, ktorá postihla viac ako 300 ¾udí, ktorí museli núdzovo doèasne zmeniś svoje 
ubytovanie.  
 Obe strany potvrdili, že je nutná urèitá limitovanosś poètu žiakov v triede, aby sa 
individuálnou prácou mohlo odhaliś ich nadanie a talent. Ïalej bolo konštatované tiež 
to, že u vekovo mladších detí prevládajú krátkodobé ciele. Postupne s vekom však aj 
tieto ciele sa menia na dlhodobejšie a postupne sa upresòujú. Obe strany potvrdili, 
že deti si v súèasných podmienkach èoraz viac uvedomujú dôležitosś a zmysel ovlá-
dania aj ïalšieho ako materinského jazyka. Okrem toho je treba pozornosś venovaś 
aj negatívnej motivácii v rodine, ktorá by aj talentované deti mohla priviesś k sociálnej 
revolte v rôznej podobe, a tak devastovaś ich talent.
 Ïalšími zaujímavými námetmi pre slovenskú stranu by mohli byt aktivity typu letný 
tábor praktických prác v prírode, využívanie životopisov slávnych osobností ako in-
špirácie pre deti v krúžku o slávnych, výzdobou škôl samotnými deśmi pri príležitosti 
štátnych sviatkov, cvièeniami pevnej vôle zameranými na dosiahnutie predsavzatého 
cie¾a apod.
 Obe strany sa dohodli na tom, že ako príklady dobrej praxe vyh¾adajú rozprávky, 
ktoré budú súvisieś s témami è. 1 a 2. (Vždy maj svoje ciele a Nikdy sa neprestaò 
uèiś). Táto problematika by sa mohla prebraś s deśmi aj na vyuèovaní alebo v krúž-
koch. Obe strany potvrdili praktický poznatok a skúsenosś, že predpokladom pre 
objavenie a následný rozvoj talentu je harmonizované fungovanie trojuholníku štát 
– škola – rodina.       
 Na zasadnutí riadiacej skupiny boli tiež prediskutované poznatky a otázky, ktoré 
súvisia s úèasśou zástupcov obcí na pripravovanom Eurostretnutí vo Villamagne v Ta-
liansku, možnosti nadviazania družobných vzśahov medzi obcami v okolí Felsönyeku 
a obcami v okolí Kálnice, zabezpeèenia úèasti zástupcov ZŠ v Beckove, prípadne 
regionálnej TV Pohoda na zasadnutí riadiacej skupiny a po konzultácii s SAAIC v 
Bratislave, ktoré projekt Comenius riadi, pripraviś Roènú správu o pokroku pri plnení 
zámerov projektu ako kontrolu dokumentácie v zmysle pokynov SAAIC a niektoré 
ïalšie otázky.  
 V júni sa konal mimoriadny workshop riadiaceho výboru projektu v Kálnici. Tento 
workshop sa mal pôvodne konaś v apríli 2013.Na zasadnutí obe  strany prediskuto-
vali a predbežne ukonèili návrh témy è. 1. (Vždy maj ciele). Strany hodnotili proces 
formulovania cie¾ov, predlohy(vzorové postupy) používané deśmi v tomto procese, a 
to tak za Kálnicu ako aj za Felsönyék.
 Na základe výsledkov vstupných testov detí  úèastníci dospeli k záverom, že
* deti si samotné  stanovujú ciele (vedia to), ale tieto ciele sú niekedy skôr snami
   alebo želaniami;
* prakticky niet rozdielov v zmýš¾aní o cie¾och medzi deśmi z Kálnice a Felsönyéku;
* deti z oboch obcí potrebujú pomoc pri zorientovávaní sa v problematike 1. piliera.
 V ïalšom bode bola prediskutovaná a predbežne ukonèená téma 2. (Nikdy sa 
neprestaò uèiś). 
 S prihliadnutím na tému, obe strany skonštatovali, že táto téma je vhodnejšia pre 
„staršiu” generáciu, ktorá už opustila školu. Ale aj napriek tomu je dôležité, aby si 
deti osvojili (uvedomili) myšlienku, že uèiś sa budú celý svoj život.  
 V júni oba riadiace tímy vypracovali správu o pokroku pri realizácii projektu. Pí-
somná správa bola vypracovaná v požadovanej štruktúre a rozsahu a bola predlože-
ná v slovenèine a angliètine organizácii SAAIC v Bratislave, ktorú riadi MŠ SR.
 V dòoch 18. až 21.8.2013  sa uskutoènilo ïalšie zasadnutie riadiaceho výboru 
projektu v Kálnici. Na òom úèastníci konštatovali, že výsledky práce poèas druhých 
6 mesiacov sú v súlade s plánovanými a že  všetky aktivity boli uskutoènené v súlade 
s plánom. Bolo rozhodnuté, že druhé pilotné kolá sa uskutoènia poèas nového vyu-
èovacieho obdobia (v jeseni, a nie pred záverom školského roka). Strany súhlasili s 
tým, aby sa prípravná diskusia o pilieroch ukonèila, lebo v budúcom roku bude treba 
pracovaś najmä na príprave a formulovaní podporných materiálov pod¾a jednotlivých 
pilierov pre uèite¾ov.
 Rovnako sa úèastníci dohodli na konkrétnych akciách, ktoré urobia poèas tretích 
6 mesiacov. Projekt je totiž rozdelený do 6-mesaèných pracovných období. Poèas 
tretieho obdobia by sa mali pripraviś návrhy textových èasti tém a realizovaś pilotné 
kolá. Teda hlavný cie¾ tohto obdobia je nielen dokonèiś obsah pilierov, ale aj pripraviś 
návrhy ich koneènej verzie.
 Na stretnutí bola vyhodnotená úroveò projektového riadenia – okrem iného bola 
zhodnotená situácia v dokumentácii. Dokumentácia je vypracovaná v angliètine, kto-
rá je pracovným jazykom projektu. Aj komunikácia medzi stranami bol vyhodnotená 
ako dobrá, rýchla a vecná. Strany najviac používajú e-mail. Komunikácia poèas trva-
nia bola hodnotená ako slobodná (nenútená), úèinná a priate¾ská.
 Ani k hodnoteniu stavu a úrovne riadenia projektu neboli vznesené žiadne dôle-
žité pripomienky, lebo program, ktorý je vopred predbežne dohodnutý na predchád-
zajúcom stretnutí  a následne detailne pripravený na jednotlivé stretnutia, stanovuje 
konkrétne problémy na najbližšie stretnutie: Tým, že ho riadiace tímy majú k dispo-
zícii vèas a po vzájomnom spresnení sa zabezpeèuje vysoká úèinnosś pracovných 
stretnutí.   
 Strany sa navzájom oboznámili aj o krokoch šírenia informácií o projekte. Konšta-
tovali, že  tento proces sa robí v širšej škále ako bolo naplánované v aplikácii. Obe 

obce sa zhodli na ukonèení diskusie o forme a obsahu výsledkov projektu - podpor-
ných materiálov pre uèite¾ov. Budú maś nasledovnú formu:
 Úvod: „Preèo je dôležité úspešne sa orientovaś?“ 11 podporných materiálov 
(brožúr) pre 10 pilierov – tém, ktoré sú predpokladom úspešného myslenia, prièom 
každá kapitola (brožúra) bude maś nasledovnú štruktúru: krátky teoretický úvod, kto-
rý je vysvetlením k danému pilieru (téme), popisná èasś: zdôvodnenie preèo je daný 
pilier dôležitý a podporné materiály (rozprávky, príbehy, legendy, osobnosti, videá, 
prípadne iné materiály zamerané na lepšie pochopenie podstaty témy). Na tomto 
rokovaní bolo dohodnuté, že prvý návrh popisných èastí úvodov všetkých pilierov a 
prvý návrh všetkých pilierov sa pripraví do konca októbra 2013.
 V bode Rôzne úèastníci venovali pozornosś zhodnoteniu skúseností z Euromee-
tingu vo Villamagne v júli 2013, informácii o zámere Felsönyéku usporiadaś takýto 
míting v máji 2014 a otázkam súvisiacich s možnou návštevou detí z Kálnice vo Fel-
sönyéku, príp. v Budapešti.
 V závere bol schválený predbežný program na workshop, ktorý by sa mal konaś 
v októbri vo Felsönyéku. Presný termín stretnutia bude stanovený starostami oboch 
obcí neskôr.
 V  tomto zmysle sa v dòoch 27.10. až 30.10.2013 uskutoènil mimoriadny work-
shop, ktorý sa konal vo Felsönyéku. Hlavnými témami boli Správa o pokroku pri 
vypracovávaní popisných èastí pilierov, Správa o pokroku pri dopåòaní rozprávok, 
príbehov a osobností, Správa o dopåòaní hier podporujúcich rozvoj doplnkových 
schopností detí – kreslenie, hry a pod. Zároveò bol dohodnutý predbežný program 
stretnutia riadiaceho výboru, ktoré by sa malo uskutoèniś december 2013 s nasle-
dovnými bodmi: Vyhodnotenie úrovne návrhov finalizácie výsledkov projektu pod¾a 
tém a obsahu (popisná èasś, príbehy, legendy, rozprávky, animácie a  multimediálne 
prevedenie výsledkov, závery získané pri realizácii druhého pilotného kola a príprava 
na závereèné hodnotenie.  Ing. Milan Bušo
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Gazdovská sobota
S nápadom zorganizovaś túto verejnú akciu prišiel môj dobrý priate¾ Marián Pa-
velka. Vymyslieś plán a pútavé menu nebolo až také śažké. Následne bolo treba 
pozháòaś už len partiu šikovných žien a všetci spolu sme sa dali do toho. Marian 
oslovil svoju rodinu a ja moju mamu Darinku, a tá si ako pomocnicu prizvala Stan-
ku Bolechovú, teraz bytom Selec. Po domácky pripravované jedlá ako bryndzové 
halušky, kysnuté koláèe, perky, šú¾ance, slíže na naše ve¾ké prekvapenie prilá-
kali jedákov nielen z  našej obce, ale aj z blízkeho okolia. Naším gazdinkám sa s 
láskou pripravované jedlá  podarili a za krátky èas boli vypredané. Bodku za skve-
lým gurmánskym žitkom spravila kapustnica pod¾a receptu mojej mamy. V ten 
deò by sa spokojnosś zúèastnených dala servírovaś na zlatom podnose. Musím 
ešte podotknúś, že aj z tejto akcie èasś finanèných prostriedkov bola venovaná 
synovi nášho spoluobèana Radovana Bolecha. Matúš je úspešný športovec a 
takéto talentované deti s radosśou podporíme. Už teraz sa všetci tešíme, ako sa 
stretneme na budúci rok a pomastíme si znova svoje žalúdky. Ž.P.
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Spoloèenská kronika II. polrok 2013
NARODILI SA:  Alexandra Dedíková, Sára Šicková, Nikol Vráblová,
     Filip Šustek, Sebastián Srnec, Kristián Šicko                

UZAVRELI MANŽELSTVO: Ing. Juraj Solovic  a  Erika Hladká
        Ján Valoviè  a  Zdenka Kluèárová

BLAHOŽELÁME
 50 rokov: Viktor Štica, Janka Bagová
 60 rokov: Milan Trgo, Anna Šicková, Jozef Snopek,
    Ján Krchnavý, Ing. Ján Krchnavý, Katarína Šicková,
    Eva Žaárová, Milan Jurík, Ján Valoviè, Ján Filip
 70 rokov: Emília Rošková, Emília Weberová, Elena Écsiová
 80 rokov: Margita Müllerová, Milan Krchnavý

ROZLÚÈILI SME SA: Katarína Hrnèiariková, Anna Pavlechová,
      Emília Filipová, Ján Valoviè, Ján Sedlák,
      ¼udmila Krchnavá,  Ing. Ján Šutovský,
      Ján Valoviè, Gustáv Kukuèka

FERDINAND BOLEBRUCH
Ïakovný list jubilantovi

 
       V týchto novembrových 
dòoch dožíva sa pekného 
životného jubilea, 70 ro-
kov, pán Ferdinand Boleb-
ruch  z Nového Mesta nad 
Váhom. Patrí vôbec medzi 
prvých chatárov v našej 
rekreaènej oblasti v Kraj-
nej doline, kde rád trávi 
svoje vo¾né chvíle spolu 
so svojou  rodinou. Popri 
iných aktivitách venuje sa 
predovšetkým rezbárske-
mu umeniu, ktoré vo väè-
šej miere zaèal rozvíjaś po 
odchode na dôchodok. Pri 
svojej chate vytvoril pre-
krásnu a unikátnu tzv. Dre-
venú galériu, prezentovanú 
rôznymi postavami zo živo-
ta v nadrozmernej ve¾kosti,  
plastikami a ïalšími zaují-
mavými výtvarnými dielami. 
Celý súbor zaèínajúci ne-
beskou bránou a konèiaci 
informáciou o konci sveta 
je unikátnym a dlhodobo 
vytváraným umeleckým di-
elom hodným obdivu a úcty 
k jubilantovi. Je i miestom 
obdivu èastých návštev.

 Ku Kálnici má ve¾mi vrelý a dobrý vzśah a snaží sa ju aj verejne zvidite¾-
òovaś. Po zhotovení postavy mnícha prespávajúceho v dutine stromu  pod¾a 
povesti o žobravom mníchovi z Kòažej doliny, bol iniciátorom a zhotovite¾om 
slovanského dvojkríža i pamätnej tabule na Ostrom vrchu, pri ktorom sa stre-
távame v rámci osláv prijatia Ústavy SR. Podporil našu národnú hrdosś i tra-
díciu vytvorením drevenej sochy predstavujúce J. M. Hurbana umiestnenú 
v našom parku.
Svoje umenie prezentuje na rôznych výstavách a sympóziách, prièom neza-
budne pripomínaś i diela vytvorené v našej obci.
 V posledných rokoch formou sympózia iniciuje a zabezpeèuje so svojimi 
známymi rezbármi vytváranie betlehemských postáv predstavujúcich Vianoè-
ný betlehem, ktorý rozmerovo i poètom postáv bol vyhodnotený ako najväèší 
¾udový betlehem na Slovensku.
 Za túto snahu, prezentáciu našej obce, podporu národného povedomia 
i nezištnú rezbársku prácu pre obec mu bol udelený „Ïakovný list obce Kál-
nica a Miestneho odboru MS“ so želaním hlavne pevného zdravia, dobrej 
ïalšej  tvorivej èinnosti a pocitu spokojnosti z vykonanej práce.  
Hrdosś i tradíciu vytvorením drevenej sochy predstavujúcej J. M. Hurbana 
umiestnenú v našom parku - na fotografii Ing. Miroslav Borcovan

Znovuotvorenie Kálnického múzea
 Po viac ako trojroènej prestávke od zrušenia múzea zriadeného v dome p. 
Štefancovej a J. Hladkého podarilo sa znovu nainštalovaś èasś zbierok v upra-
vených náhradných priestoroch domu è. 139. Naplnila sa tak snaha Miestneho 
odboru Matice slovenskej i obce Kálnica o znovuzriadenie priestoru, v ktorom 
by boli nainštalované nielen jestvujúce historické dokumenty, predmety, ukážky 
bývania a èinnosti ¾udí v minulosti, ale v ktorom by bola i možnosś stretávania 
sa ¾udí, ktorí majú k danej tematike bližší vzśah, èo sa i darí. I napriek pomerne 
stiesneným pomerom podarilo sa vytvoriś zaujímavú expozíciu nielen pre star-
ších návštevníkov, ale i pre mladšie generácie a deti. Na viac, vïaka Jánovi 
Hladkému a Ondrejovi Žaárovi a ich zbierkam podarilo sa urèiś osídlenie tejto 
kálnickej lokality už v období 20.000 rokov pred naším letopoètom. Treba pri-
pomenúś, že jeho zriadenie nebolo jednoduché. Po zbúraní pôvodného objektu 
múzea v dôsledku jeho podtekania a prevlhnutia z odpadových vôd z bytoviek 
a premiestnenia zbierok do provizórnych priestorov spolu s poslancami obce 
h¾adali sme náhradné riešenie vo viacerých domoch v obci. Takých, ktoré by 
lepšie priestorovo boli vyhovujúce. I napriek snahe, takýto väèší a vhodnejší 
priestor sa nám získaś nepodarilo. Hrozilo znehodnotenie zbierkového materiá-
lu, a tak využila sa  možnosś èasś zbierky nainštalovaś do domu, i keï menšieho, 
vyžadujúceho ïalšie opravy a úpravy, ale vo vlastníctve obce. Som presvedèe-
ný, že to bolo správne rozhodnutie, o ktorom svedèí i spokojnosś návštevníkov 
nielen z našej obce, ale i detí.
 V tejto súvislosti úprimné poïakovanie patrí všetkým, ktorí sa o jeho prípra-
vu i nainštalovanie zbierok zaslúžili. Obci Kálnica, Trenèianskemu  múzeu v No-
vom Meste nad Váhom a zvlášś za stavebnú prípravu Jánovi Šlosárovi, Jánovi 
Jamrichovi, Mirkovi a Danke Krchnavým i za úpravu a inštaláciu zbierok Zdenke 
Klúèarovej - Valovièovej, Ing. Eve Borcovanovej, Jaroslavovi Pažitnému, Milano-
vi Šickovi, Jánovi Valovièovi, Miroslavovi Èernákovi Frenkymu, Anne Krchnavej, 
Ivanovi Šimovi, Mgr. Ružene Bandurovej, Mgr. Jarke Ïurcovej, Dušanovi Filipo-
vi a ïalším nemenovaným. 
 Slávnostným krátkym programom, v úèinkovaní Mgr. Ruženy Bandurovej, 
Pa¾ka Pavlecha. Igora Jelínka, Ing. Miroslava Borcovana, starostu obce Ing. 
Jána Krchnavého a za úèasti  riadite¾a Trenèianskeho múzea v Novom Mes-
te nad Váhom PhDr. Jozefa Karlíka, Ferdinanda Bolebrucha, Jarka Súrovské-
ho z MO MS vo Velèiciach i zástupcov obce a obèanov, múzeum bolo dòa 
1.9.2013, pri príležitosti Dòa ústavy a 150. výroèia založenia Matice slovenskej 
otvorené a sprístupnené verejnosti.     
 Ve¾mi by som si želal, aby priestor múzea  nebol iba zbierkou zaujímavých 
exponátov, ale aby ožil ïalšími aktivitami, ktoré pritiahnu hlavne mladých ¾udí. 
Foto: Ján Valoviè            Ing. Miroslav Borcovan

STAROSTOVI K JUBILEU
Starosta obce Kálnica Ing. Ján Krchnavý 

oslávil 5. 10. 2013 okrúhle jubileum –
60 rokov. 

V živote sa všetko
tak jednoducho strieda.

Ko¾ko dobrej práce skrýva ¾udský um.
Èo všetko bolo, èo všetko odvial èas,

èo žije v Tebe i žije v nás.
Je tu chví¾a pre otvorenie sàdc
a vyslovenie úprimnej vïaky

za Tvoju prácu, za Tvoje priate¾stvo,
za Tvoju ¾udskosś.

Svoje èaše k Tvojej šesśdesiatke, pán starosta,  dvíhajú priatelia, spolupra-
covníci, poslanci obecného zastupite¾stva i èitatelia Kálnických ozvien.

Na zdravie! 
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DO KLÍŽE NA SALAŠ 
 Aj v tomto roku v máji klub dôchodcov v spolupráci s turis-
tickým oddielom pri TJ Zavažan Kálnica usporiadal pohodlnú 
turistickú prechádzku do Klíže. Z Kálnice do Klíže je to „hen“ 
za kopcom, takže ozaj pohodlná prechádzka, bez problémov 
to zvládnu dôchodcovia okolo sedemdesiatky. Mnohí z nich 
chodievali do Hrabovníka pásś husi, alebo neskôr sušiś sená 
a do Klíže cez kopèek sa chodievalo napríklad za ovocím, aj to 
bola téma spomienok na staré èasy. Je trochu na škodu, že ta-
kýchto akcií sa nezúèastòujú mladí ¾udia, ktorí (mnohí) už aj túto 
blízku prírodu nepoznajú. Pre mnohých by takéto spomínanie 
pripadlo ako rozprávka. Príjemné sa spojilo s užitoèným, v Klíži 
sme na salaši urobili dohodnutú ochutnávku syra a využili mož-
nosś zakúpenia výrobkov z ovèieho syra. Spokojnosś využitia 
popoludnia bola na mieste.

Predseda turistického oddielu Ján Valoviè
   

Na fotke Jána Valovièa Klub kálnických dôchodcov v Klíži.

Po skúšobnom nultom roèníku v roku 2011 a prvom roèníku hviezdicového výstupu 
k dvojkrížu pod Ostrým vrchom sa uskutoènil dòa 31.8.2013 druhý roèník. Za pek-
ného a teplého letného poèasia sa pri kríži stretlo medzi 12. a 13. hodinou postupne 
viac ako 120 priaznivcov turistiky. Najviac ich vystúpilo rôznymi trasami z troch kál-
nických dolín, menšia èasś prišla z obidvoch smerov po hrebeni Považského Inovca. 
V prevažnej miere sa tu stretali ¾udia z blízkeho okolia, z našej obce, z Nového Mesta 
nad Váhom èi z Trenèína. Nieko¾kí prišli aj z pomerne vzdialených regiónov - z Parti-
zánskeho, Krakovian, dokonca jeden až z Ružomberka.  
 Nosnou myšlienkou stretnutia pri dvojkríži bolo rovnako ako po minulé roky pri-
pomenutie si dvoch významných udalostí z dejín Slovenského národa, konkrétne 69. 
výroèie vyhlásenia SNP a 21. výroèie prijatia ústavy SR. Krátky spomienkový program 
zaèal štátnou hymnou SR, po nej nasledovali báseò v podaní pani Bandurovej, prí-
hovory starostu obce, predsedu miestneho odboru Matice slovenskej v Kálnici Ing. 
Borcovana, predsedu Spoloènosti pre zachovanie národných tradícií Ing. Kahana 
a zástupkyne starostu z Krakovian. Nakoniec všetci spoloène zaspievali hymnickú 
pieseò „Kto za pravdu horí„ a tým sa oficiálny program ukonèil.
Turistický a spoloèenský program ešte nekonèil. Viacerí následne absolvovali vy-
chádzku k Morskému oku na druhej strane hrebeòa a znovu sme sa všetci streli pri 
turistickom zrube na Izbe.
 Z ohniska svietila rozpálená pahreba, ideálna na opekanie párok, klobás èi slani-
ny. Myslím, že nikto z prítomných neodolal. Každý si na nej pripravil chutnú pochúśku 
z prinesených zásob. Po výdatnom obèerstvení neuškodí ani pohárik dobrého vínka 
od èestného obèana Kálnice, pána Dušana Valovièa z Nového Mesta. Keï Igor Je-
línek vytiahol harmoniku a zaèal na nej preberaś, k dobrej nálade už niè nechýbalo. 
V družnej zábave na zdravom horskom vzduchu vytrvali úèastníci väèšinu popoludnia. 

 Domov sa rozchádzali všetci spokojní, od organizátorov z Matice slovenskej, tu-
ristického oddielu TJ Zavažan Kálnica a obecného zastupite¾stva, až po toho najmen-
šieho turistu. Každý úèastník si okrem príjemných zážitkov odnášal domov pamätný 
list, ktorý mu aj po dlhšom èase prinavráti spomienky na krásny deò prežitý v kálnic-
kých horách. Ing. Ján Krchnavý

2. HVIEZDICOVÝ VÝSTUP K DVOJKRÍŽU

 V septembri tohto roka sa naplnila životná púś ¼ud-
mily Krchnavej, è. d. 113, vo veku 89 rokov. Pozna-
li sme ju ako aktívnu spoluobèianku a recitátorku pri 
rôznych spoloèenských udalostiach v obci, milovníèku 
prírody, po¾ovníctva, zberate¾ku lieèivých rastlín, za-
kladajúcu èlenku a funkcionárku JDS a èlenku Zväzu 
protifašistických bojovníkov. Pri spomienke na òu  vy-
nára sa mi v mysli moja návšteva múzea v Starej Turej, 
ktorého èasś expozície je venovaná protifašistickému 
odboju pod Ve¾kou Javorinou. Tu som sa stretol i s mla-
dým historikom Mgr. Jurajom Krištofíkom a zástupky-
òou múzea, ktorí sa viacej venovali histórii protifašistic-
kého odboja v kraji pod Ve¾kou Javorinou. Na jednom 
z panelov bol popísaný priebeh prepadu nemeckej 
posádky na Starej Turej partizánmi oddielu Hurban pod 
vedením Miloša Uhra, významná to udalosś, s śarchou 
ktorej zosnulá žila celé povojnové obdobie až do svojej 
smrti.
 Z dostupných prameòov je zrejmé, že v tomto ob-
dobí po vypuknutí SNP prišli na jeho potlaèenie a na 
pozvanie Slovenskej republiky nemecké jednotky i do 
tohto kraja. Z nich 618. Domobranecký prápor bol uby-
tovaný na Starej Turej, kde mal z príkazu SS Obergrup-
penführera Karla  Hermana Franka sprísniś ochranu 
hraníc medzi Protektorátom a Slovenskou republikou. 
Tento prápor bol umiestnený v 2 školských budovách 
i v budove pošty a ïalšie nemecké jednotky boli roz-
miestnené na blízkej Myjave. 
 Na tieto jednotky umiestnené na Starej Turej za-
útoèili v noci 11. októbra 1944 partizánske jednotky 
pod vedením Miloša Uhra. Výsledkom dvojhodinového 
noèného prepadu, pod¾a údajov staroturianskej kroni-
ky, bolo 136 zabitých a 43 ranených nemeckých voja-

kov. I keï tento údaj pod¾a informácií z iných zdrojov 
i samotného mladého historika je zrejme nadsadený, 
faktom zostáva a je to i na paneloch zdokumentované, 
že pri òom bola śažko ranená mladá pracovníèka pošty 
¼udmila Hargašová, èo bolo dievèenské meno našej 
zosnulej ¼udmily Krchnavej. Nako¾ko poznal som jej 
prípad nielen z jej rozprávania, ale i z viacerých kona-
ní, oboznámil som ich s tým, že uvedená pracovníèka 
pošty ešte žije v našej obci a na túto udalosś si pamätá 
ve¾mi dobre. Pri vzájomnej konzultácii môže im i po-
skytnúś autentické informácie. Nako¾ko má ale vyso-
ký vek a zdravotný stav sa jej rýchlo 
zhoršoval, je potrebné sa poponá-
h¾aś s návštevou. Žia¾, už to nestihli. 
 Z predložených dokladov z toh-
to obdobia je zrejmé, že pani Harga-
šová bola ve¾mi śažko zranená výbu-
chom granátu vhodeného do budovy 
pošty po tom, èo jej nemecký velite¾ 
prikázal zabezpeèiś telefonické spo-
jenie s Myjavou s cie¾om privolaś ne-
mecké posily. Pod¾a jej rozprávania 
neuposlúchla jeho výzvu a naopak, 
telefonické spojenie mechanicky 
v ústredni prerušila, takže dovolaś sa 
na Myjavu nebolo možné. Viac màtvu 
ako živú ju na nákladnom aute pre-
viezli do nemocnice v Piešśanoch, 
kde jej vybrali znaèné množstvo ère-
pín z chrbta. Zo zranenia vyzdravela, 
i keï èasś èrepín, ktoré sa vybraś ne-
dali, nosila v sebe až do konca života 
- na fotografii vpravo.

 Väèšou ale bolesśou bola duševná trauma, že 
v dôsledku zloženej služobnej prísahy o mlèanlivosti  
a zachovávaní služobného tajomstva o tejto udalosti 
nemohla hovoriś a podaś o nej priame svedectvo. Po-
pritom ju stále videla pred sebou a dávala si za vinu, že 
i jej prièinením padlo to¾ko, i keï nemeckých vojakov. 
Žiadala o pozbavenie mlèanlivosti i o priznanie podpory 
v zmysle vyhlášky 255. Neúspešne. A tak i jej svedec-
tvo i otázka, ako to vlastne bolo, zostali nedopovedané.
„Èesś jej pamiatke“    

   Ing. Miroslav Borcovan

PARTIZÁNSKY PREPAD STAREJ TUREJ
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Detská folklórna skupina z Kálnice 
 Detskú folklórnu skupinu tvoria deti z materskej a základnej školy. V roku 
1985 obnovili vystúpenia detí materskej školy s ¾udovými tancami a spevmi 
v kálnických krojoch.
Vystúpili na kultúrnom podujatí v obci a odvtedy pravidelne nacvièovali.
Neskoršie sa k nim pridali aj 7 a 8-roèné deti zo základnej školy a rady pri-
chádzali na nácviky.
So svojim programom po prvýkrát vystúpili na festivale seniorov v roku 2003. 
Pri vystúpeniach používali len reprodukovanú hudbu, pretože nemali vlast-
ného harmonikára. 
Nacvièili ¾udové pásma z nášho regiónu: „Dožinky,“ „Fašiangy,“ „Vynášanie 
Moreny,“ „Rok na dedine,“ „Kálnická svadba.“ 
Nácviky prebiehali vo výbornej atmosfére, ktorú sa snažila spoloène s deśmi 
vytváraś a s trpezlivosśou ich nacvièovaś p. uèite¾ka Dana Krchnavá.
Deti tancovali a spievali s radosśou a snažili sa ju rozdávaś medzi všetkých, 
ktorých spájala láska k spevu a tancu. 
Na folklórnom festivale v obci Krivosúd Bodovka v roku 2014 sa budú pre-
zentovaś so svojim programom už deviaty krát. Dana Krchnavá, MŠ

 Vyuèovanie sa riadilo školským vzdelávacím pro-
gramom, postupovali sme pod¾a tematických výchovno-
vzdelávacích plánov, ktoré boli vypracované na základe 
uèebných osnov, evanjelické náboženstvo navštevova-
lo 8 detí,  katolícke náboženstvo navštevovalo 7 detí, 
etickú výchovu navštevovalo 10 detí, v popoludòajších 
hodinách deti pracovali v záujmových útvaroch: flautový 
- deti získavali zruènosti v hre na flaute, rozvíjali svoje 
hudobné a rytmické cítenie pod vedením Daši Kmeśovej 
(5 detí); športový krúžok – deti športovali, hrali športové 
hry pod vedením Mgr. Dany Kaššovicovej (20 detí); an-
gliètina hrou – deti získavali základy anglického jazyka 
hravou formou pod vedením Mgr. Moniky Roháèkovej 
(11 detí).
 Žiaci sa zúèastnili výtvarnej a literárnej súśaže Vèela 
v prírode (získali sme 1. miesto v kategóriách detí mater-
skej školy a prvého stupòa základnej školy vo výtvarnej 
kategórii trojrozmerných prác a 2. miesto v literárnej 
kategórii - Vanesa Erdélyiová, 4. roèník), recitaènej 
súśaže Hviezdoslavov Kubín, Olympijského dòa v Selci 
(získali sme 1. miesto vo vybíjanej a 2. miesto vo futbale, 
1. miesto o najlepšieho športovca - Matej Bolech, 4. 
roèník); výtvarnej súśaže „Zimná príroda,“ ktorú orga-
nizovala Matica Slovenská (žiaèka 4. roèníka Veronika 
Pavlechová získala 2. miesto).
 Tvorili sme príspevky do obecných novín (Kálnic-
ké ozveny) a školského èasopisu Šarkan, ako aj na 
internetovú stránku školy, vystúpili sme  na posedení 
dôchodcov, vianoènej besiedke, oslave dòa matiek, 
tvorili práce z jesenných plodov na jesennú výstavu 
v Dome dôchodcov v Kálnici.
 Organizovali sme spoloèné akcie s deśmi materskej 
školy – športové popoludnie organizované dobrovo¾-
ným hasièským zborom v Kálnici, výchovné koncerty, 
divadlá, športové dopoludnie na ihrisku, Deò jablka, 
kúzelník...

 Vo februári bol uskutoènený zápis detí do prvého 
roèníka aj za prítomnosti zástupkyne pre MŠ a zapísa-
ných bolo 5 detí v urèenom termíne, z tohto poètu bolo 
prijatých 5 detí, 1 dieśa bolo prijaté dodatoène na zá-
klade písomnej žiadosti zákonných zástupcov, odklad 
školskej dochádzky nemalo žiadne dieśa.
 Vybudoval sa prístrešok na dvore základnej školy, 
zakúpila sa trampolína a interaktívna tabu¾a zo sponzor-
ského programu „Aktívna škola“ sa objednali ešte dve 
interaktívne tabule, z toho jedna do materskej školy; 
zaviedol sa internet a alarm do materskej školy, vyma¾o-
vala sa školská kuchyòa a jedáleò. 
 Boli sme na plavárni Združenej priemyselnej školy 
v Novom Meste nad Váhom, kde si starší žiaci znovu 
precvièovali všetky plavecké štýly a prváci sa uèili pre-
konávaś strach z vody. 
 V rámci cezhranièné-
ho projektu „Comenius 
Regio” sme s deśmi robili 
aktivity zamerané na po-
silòovanie cie¾avedomos-
ti detí a rozvíjali ich snahu 
byś v živote úspešnými. 
 Študijný pobyt detí 
v Novej Lhote na Mora-
ve a návšteva ZOO Zlín 
upevnil ich kladný vzśah 
k prírode. Všetky deti si 
odniesli nezabudnute¾né 
zážitky.
 Minulý školský rok 
môžeme považovaś za 
úspešný aj vïaka dobrej 
spolupráce školy so:
zriaïovate¾om (vzájomné 
konzultácie so staros-

tom obce,  príspevky do obecných novín, vystúpenia 
na kultúrnych akciách organizovaných obcou), radou 
školy (konzultácie èlenov rady s riadite¾kou školy na 
zasadnutiach), dobrovo¾ným hasièským zborom z Kál-
nice (akcia na MDD), rodièmi detí, združením Kálnické 
mamièky, vèelármi, kálnickými èlenmi Matice Sloven-
skej, obèanmi a malými podnikate¾mi obce  Kálnica 
(výstavba prístrešku, príprava školských akcií, súśaže, 
besedy, sponzorské príspevky), s Krajským školským 
úradom, Metodicko-pedagogickým centrom v Trenèí-
ne, Školským úradom Považany, ostanými školskými 
inštitúciami.

Všetkým ve¾mi pekne ïakujeme!

Mgr. Monika Roháèková, riadite¾ka školy

HODNOTENIE MINULÉHO ŠKOLSKÉHO ROKA

AKO SME ZAÈALI V ŠKÔLKE U „BZUÈULKY“
 Po skonèení letných prázdnin sme 
s chuśou a elánom pripravovali pre deti 
triedy, hracie kútiky, nástenky pre ro-
dièov a s jesenným motívom zdobili 
obloky. Poh¾ad cez oblok na zaras-
tenú ulièku nám zaèal uberaś na dob-
rej pracovnej atmosfére. Naše aktívne 
mamièky však dlho neèakali, zvolali 
brigádu a v jeden augustový podveèer 
bola ulièka ako vymenená. S kosením 
buriny pomohol p. M. Èernák, pra-
covník OcÚ a s odvozom sused p. J. 
Klinèúch.
 V letných a jesenných mesiacoch 
pomáhal s kosením trávnikov aj jeden 
z rodièov, p. Jaroslav Šutovský. 

Za ochotu a pomoc ïakujeme.

 Na školskom dvore deti „èakal“ 
nový drevený rušeò, ktorý pre nich 
zhotovil p. Dušan Ševèík. Ochotne 
pomohol aj s výmenou dverí poškode-
ných po krádeži a vymenil sieśky na 
oblokoch. 

Ïakujeme za spoluprácu.
 
 V novom školskom roku nastúpilo 
na predprimárne vzdelávanie 21 detí, 
z toho 8 predškolákov, ktorí budú s 
nami tráviś vzácne chvíle „škôlkara“ po-
sledný rok. Nové deti sa ve¾mi rýchlo 
zadaptovali v novom prostredí, aj keï 
obèas rozlúèka s milovanou mamièkou 
a oteckom „bolela“ a vypadla aj slziè-
ka. Láskavý prístup uèiteliek k deśom 
umožnil, aby sa v kolektíve dobre cítili 
a rodièom, aby boli poèas dòa spokoj-
ní v práci. Zaèali sme s deśmi prime-
ranou formou plniś prvé úlohy nášho 
školského vzdelávacieho programu 
a nášho motta, ktoré zdobí vstup do 
MŠ: „Všetko, èo potrebujem vedieś, sa 
nauèím v škôlke u Bzuèulky.“       
 V spolupráci so základnou školou 
sme sa stretávali na spoloèných ak-
ciách u nás, v MŠ. Medzi školákmi 
a našimi deśmi je vždy dobrá atmosféra 
a na stretnutia sa tešíme aj my, uèitelia.
 Každoroène sa v mesiaci október 

stretávajú deti so svojimi mamièka-
mi pri výrobe „tekvièiakov“ - na foto. 
Rôznorodosś tvarov a farieb tekvíc 
mamièky s ve¾kou fantáziou premi-
eòali na rozprávkové postavy, víly, 
strašidielka, ježkov s ovocím. Pre-
zentovali sme ich na výstave ovocia 
a zeleniny. Pripájame aj fotografie.
 Ve¾kým zážitkom pre deti bola ná-
všteva študentov s hudobnými nástroj-
mi, ktoríprišli aj s kamarátom - èerno-
chom. Deti takéto emotívne stretnutie 
ešte nezažili. Zážitky rozprávali aj rodi-
èom, a tak malý škôlkar nadšene roz-
prával doma „o kominárovi, ktorý bol 
celý èierny“ a hral na bubny - na foto 
dolu.
 K ¾udovým tradíciám v obci patrí aj 
nová pamätná izba, ktorú sme s deś-
mi navštívili. O histórii a živote našich 
predkov rozprával a prihováral sa de-
śom primeraným spôsobom Ing. M. 
Borcovan, ktorého všetci poznajú ako 
uja vèelára.
 Predškoláèky sa chystajú vystúpiś 
dôchodcom na výroènej schôdzi 
s piesòami a básòami s tematikou: 
„Jeseò pani bohatá.“ Všetky deti od 
Bzuèulky zaèali nacvièovaś program 
k zimnej akcii „Vítame Ťa, Mikuláš,“ 
s ktorou sa spájajú najkrajšie sviatky 
roka, Vianoce. Pripravili sme rôzne 
darèeky a predmety na vianoèné trhy, 
ktoré skrášlia priestory domov rodièov 
detí, starých rodièov a známych. 
 Mesiac november je pre nás tak 
trocha odstrašujúcim mesiacom, 
s ktorým sa spájajú vlámania do MŠ 
a krádeže. Dúfame, že novonainšta-
lovaný bezpeènostný systém takýmto 
nepríjemným situáciám zabráni.
 V ïalších mesiacoch tohto škol-
ského roka sa budeme tešiś a rado-
vaś z dobrej spolupráce s rodièmi, z 
príjemnej atmosféry v kolektíve detí, 
z dobrých výsledkov výchovnovzdelá-
vacej èinnosti, z aktívnej spolupráce 
so školou  a s naším zriaïovate¾om.

Kolektív uèiteliek MŠ  
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Zaèiatok nového školského roka 2013/2014
 Sú to už dva mesiace, èo sa otvorila brána našej školy a my sme vstúpili 
do nového školského roka. Cez prázdniny sa všetci zamestnanci školy snažili 
pripraviś pre deti pekné prostredie, v budovách škôl prebehlo ve¾ké upratovanie, 
školská kuchyòa a jedáleò sa nanovo vyma¾ovala, triedy sa vyzdobili, aby sa tam 
deśom od prvého dòa páèilo.
      Detí do materskej školy pricupkalo 21, kde ich už s úsmevom na tvári vítali ich  
pani uèite¾ky. Tí najmenší boli trochu bojazliví, niektorí si aj  poplakali. No nako-
niec si našli v triede kamarátov, pekné hraèky, milé pani uèite¾ky a mali sa každý 
deò na èo tešiś.  Školákov prišlo 21, z toho 6 prváèikov, ktorí dostali na slávnosti 
darèeky od pána starostu a od nás prvú knižku, ktorú si preèítajú, keï sa nauèia 
èítaś.  Školský rok sa pozvo¾na rozbehol, lebo uèiś sa po dvoch mesiacoch prázd-
nin je ve¾mi  namáhavé. A tak sme si spestrovali školské dni rôznym spôsobom.
       Druhý septembrový týždeò sme sa venovali dopravnej výchove na našom škol-
skom dopravnom ihrisku. Najskôr sme si v triedach rozprávali o cestnej premávke 
a o tom, ako sa bezpeène správaś na ceste, poznávali sme dopravné znaèky. 
Potom prišla praktická èasś na dopravnom ihrisku, kde sa deti hrali na chodcov 
a kolobežkárov a snažili sa navzájom sa nezraziś. 
      V októbri sme mali spoloèný koncert s názvom Cirkus Muzikus. Bol to ten na-
jlepší koncert, aký sme u nás mali. Úèinkujúci boli milí k deśom, zábavní, zapájali 
ich do deja a deti nadšene tlieskali, pomáhali spievaś refrény. Na konci prišlo aj 
prekvapenie, bubeník z Afriky – usmievavý, tmavej pleti so zaujímavým afroúèe-
som. Deśom sa páèil, lebo vedel perfektne bubnovaś, spievaś a uèil aj ich bubno-
vaś - foto str. 8 dolu. Ak prídu inokedy znovu k nám, urèite ich radi privítame.
      Ve¾mi vydarená bola aj výstava ovocia a zeleniny, ktorú organizovali dôchod-
covia. Oni tam vystavovali svoje dopestované skvosty zo záhrad a naši škôlkari 
a školáci svoje jesenné výrobky, plné fantázie a tvorivosti - na foto dolu. Návštev-
níci výstavy obdivovali šikovnosś všetkých vystavujúcich. 
      Posledný deò pred jesennými prázdninami prišli školáci do materskej školy na 
Deò jablka. Porozprávali si o ovocí a zelenine, zaspievali si pesnièky, pohostili sa 
na èerstvom ovocí a zelenine, ktoré im pripravili pani uèite¾ky spolu s pani kuchár-
kami. Nakoniec si pozreli peknú rozprávku. V tom èase som bola s pani zástup-
kyòou v Maïarsku, pretože projekt s maïarskou školou pokraèuje a my sme sa 
boli dohodnúś, aké úlohy nás ïalej èakajú. Popri tom nás èaká nácvik programu,  
s ktorým naše deti vystúpia pre dôchodcov a na vianoènej besiedke, ktorá bude 
presne na Mikuláša. Budeme vyrábaś pekné dekoratívne predmety na predaj na 
vianoèných trhoch, ktoré budeme aj tento rok robiś spolu so šikovnými kálnickými 
mamièkami. Budeme radi, keï prídete s nami vítaś Mikuláša a Vianoce.

Mgr. Monika Roháèková 

MOJA BABKA A DEDKO
Moja babka a dedko sa volajú Mária a Viktor. Starajú sa o nás a chodievali 
pre nás do školy. S dedkom chodím pre ïatelinu. S babkou a dedkom cho-
dievame na zmrzlinu. Babka vypeká dobré koláèe. S dedkom chodievam kà-
miś sliepky. Spolu chodíme na vychádzky aj do hôr. Mám aj druhého dedka 
a s ním hrávam futbal. Býva v Hrádku. Mám ich ve¾mi rád. 
          Dominik Dovina, 4.A

Moja babka peèie dobré koláèe a rada lúšti krížovky. Má pekné sliepky. 
Rada hrám s babkou pexeso. Moja druhá babka s dedkom nebývajú v Kálni-
ci. Rada k nim chodím na prázdniny.          Berta Krchnavá, 3.A

Vždy, keï som prišiel, babièka mi kúpila sladkosti. S babièkou sme chodili 
do obchodu a k tetám. Piekla mi samé dobroty. Na Vianoce mi vždy kúpila 
krásne darèeky. Moja sestra a ja sme vždy  babièke pomáhali utieraś riad 
aj okopávaś zemiaky. Babièke som vždy pomohol s èistením zemiakov. Mal 
som ju ve¾mi rád.      Stanko Tyzner, 3.A

Moja babka vie dobre variś. S dedkom chodím rád na ryby. S babkou chodím 
na prechádzku s Lakim a s dedkom obèas do lesa h¾adaś hríby. K mojej dru-
hej babke chodím kàmiś zajacov a šplhaś po stromoch. Spolu chodíme aj na 
kúpalisko.        Oliver Pavlech, 3.A  

JESEÒ 
V jeseni  zberáme  úrodu, oberáme jablká, hrušky  a vykopávame mrkvu a burgy-
òu. Zo  stromov opadávajú  listy, ktoré  musíme pohrabaś. Po¾nohospodári  orú 
polia a pripravujú ich  na zimu. Každý  deò v jeseni, keï  sa zobudíme na oblohe 
vidíme hmlu, je chladnejšie, upršano. Jeseò je škaredé roèné obdobie, nedá sa 
ísś ani von. Zvieratá sa pripravujú na zimný  spánok.
 Dominik  Dovina, 4.A
JESEÒ 
V jeseni oberáme jablká, hrabeme listy, zbierame orechy. Príroda je ve¾mi pekná. 
Sú farebné listy, krásny voòavý vzduch, vyrezávame dyne a robíme svetlonosov. 
V jeseni je chladnejšie a ¾udia sa obliekajú teplejšie. V jeseni ¾udia zaèínajú kúriś, 
lebo je vonku chladnejšie a ¾uïom je zima. V jeseni bývajú všelijaké sviatky, na-
príklad Deò jablka. V Deò jablka vždy so školou ideme do škôlky. Ja v jeseni 
málo pomáham, ale sa hrám, kým je èas, lebo o chví¾u už bude zima. V jeseni 
sa skoršie stmieva, lebo je o hodinu posunutý èas. Jeseò je ve¾mi krásne roèné 
obdobie. Kristínka Šutovská, 4.A

         Jeseò 
         Na jeseò vietor fúka 
         a môj pes fòuká.
         Môj pes stále fòuká,
         vietor stále fúka.
         Prestaò vetrík, chcem sa hraś,
         po listoch si pobehaś.

Stanko Tyzner, 3.A
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k mnohým mesiacom v roku sa viažu urèité rituály, ok-
tóber a november nevynímajúc. Október nám pripomí-
na, že nebudeme veène mladí a krásni, ale že tak, ako 
sa mení príroda, tak sa mení aj èlovek a èasom nepo-
môžu žiadne kozmetické rady, prípravky èi premeny. 
Jednoducho každý starne. A v tomto mesiaci myslíme 
na našich starèekov a starenky, babièky a deduškov, 
jednoducho na tých, ktorých si chceme uctiś za ich 
obete a prácu, za výchovu a usmernenia, ktoré nám 
odovzdali do života a, samozrejme, za štafetu viery, 
na ktorú by nikde a nikdy nemali vo svojich rodinách 
zabúdaś. Prinášame im kytièku alebo malý darèek, 
slovo potešenia a èas na vypoèutie. Možno je to aj 
u Vás rituál, alebo je to rituál v obci, keï na tých skôr 
narodených myslíme. Nezabúdame ani v cirkevnom 
zbore, hoci nešporné Služby Božie pre tých, ktorí už 
snáï nevládzu prísś èi byś na dopoludòajších Služ-
bách Božích, sme presunuli do adventného obdobia. 
Koncom októbra si pripomíname reformáciu, keï 
sa augustiánsky mních Martin Luther odhodlal viesś 
v cirkvi akademickú dišputu o náprave cirkvi. Keïže 
k diskusii nedošlo, a bola na neho uvalená pápežská 
kliatba (povolenie, že ktoko¾vek ho zabije, nebude 
potrestaný), na Lutherovu stranu sa zaèali pridávaś 
mnohí ¾udia, od jednoduchých cez uèených až boha-
tých. Toto viedlo reformaèných teológov k napísaniu 
a následne bolo 30. júna 1530 preèítané vyznanie 
pred cisárom Karolom V. v Augsburgu – odtia¾ názov 
Augsburské vyznanie, ktoré položilo základy evanje-
lickej cirkvi augsburského vyznania. Takým dobrým 
zvykom sa stalo pripomínaś si 31. október 1517 ako 
deò reformácie, obnovy cirkvi. A rituálom sa stal aj 
sviatok Pamiatka zosnulých, 2. november, keï si 
v našej evanjelickej cirkvi spomíname na našich zo-
snulých a kladieme kvety na ich hroby a zapa¾ujeme 
svieèky (keïže v našej ev. cirkvi neuctievame svätých, 
nako¾ko to nie je biblické, preto ani 1. november, 

sviatok všetkých svätých, nie je naším evanjelickým 
sviatoèným dòom), a hlavne ïakujeme Pánu Bohu 
za ich životy, prácu a obete a modlíme sa za živých, 
za pozostalých, ktorých potešujeme a odovzdávame 
v modlitbách do dobrých a láskavých rúk Pána Boha. 
Na zosnulých spomíname, ale Pán Boh nám v Ježi-
šovi Kristovi ukazuje, že máme svoj zrak obracaś od 
hrobu k nebesiam, odkia¾ vo viere oèakávame nášho 
Pána a Spasite¾a a na našich zosnulých nemyslíme 
ako na màtvych, ale keï verili v Božieho Syna, ako 
na živých vo veènej radosti a blahoslavenej veènosti, 
ktorá je pripravená všetkým veriacim.
Skôr, ako si povieme, èo sú rituály, priblížme si niekto-
ré v našich životoch. Konkrétne to môžu byś napríklad 
každodenná raòajšia káva, rozožatá svieca pri obede, 
èítanie rozprávok deśom na dobrú noc, veèerné pose-
denie pri hviezdach, prechádzka po prírode, nede¾ná 
návšteva cintorína a hrobov blízkych. Raòajšia mod-
litba v tichu, keï ešte „svet“ spí; nede¾né vstávanie 
do kostola; krížik na èelo v kostole; medový krížik na 
èelo na Štedrý veèer, prežehnanie chleba, spievaná 
modlitba pred spoloèným jedlom; èi veèerná modlit-
ba a pieseò; spoloèný Otèe náš; objatie a pusa pred 
odchodom.
A keïže sme zaèali hovoriś o rituáloch, vysvetlime 
si, èo toto slovíèko znamená a èo v sebe zahàòa. 
Na internete som našla takúto definíciu: rituál je sú-
bor symbolických úkonov náboženského alebo iného 
charakteru, vykonávaných pod¾a presne stanovených 
pravidiel.
Rituály sú súèasśou nášho každodenného života.
U mladších vzbudzujú skôr negatívne asociácie a od-
mietajú ich. Ja osobne si myslím, že rituály nemusia 
maś, a v mojom živote ani nemajú, presne stanovené 
pravidlá. Èlovek je od nich vnútorne slobodný a robí 
ich preto, aby mu pomáhali a slúžili, a nie aby bol nimi 
zviazaný a slúžil im. Myslím si, že mi Pán Boh pomo-

hol a z mnohých škodlivých rituálov ma oslobodil a už 
mi ani neprídu na myse¾. A verím, že tie dobré rituály, 
ktoré mi Pán Boh dal, aby ma budoval, mi pomáhajú 
neraz sa zastaviś a napríklad poïakovaś Mu. Keï si 
napríklad zapálim svieèku, akoby sa ten daný okamih 
zmenil na slávnostnú chví¾u. Keï veèer alebo v noci 
pozerám na naše drahé deti, pokorne sa modlím: 
Bože, ako ve¾mi som Ti za tieto dary vïaèná... Do-
konca aj samotný bohoslužobný život, najmä liturgia, 
je forma rituálu a ja ten náš rituál mám ve¾mi rada, ob-
èerstvuje ma a povzbudzuje vo viere. 
Ale myslím si, že tak, ako sú rituály dobré, užitoèné 
a prospešné, tak sú aj zlé, škodlivé a zavádzajúce. 
Rôzne veštenia, èítanie horoskopov, nejaké prevzaté 
veci z jogy a z východných náboženstiev, vyvolávanie 
duchov a pod., toto sú už rituály, ktoré skôr vyèerpá-
vajú a nièia dobrého Božieho ducha v nás. Samo-
zrejme, že aj nejaké bezmyšlienkovité vykonávanie 
rituálov, ktoré vedie k povrchnosti je škodlivé. Preto 
je správne vytvoriś si urèité hranice, ktoré nás vrátia 
späś. Rituál je vtedy „dobrým“, keï nás neoberá o vie-
ru v Pána Boha, o radosś, o pokoj, o sviežosś ducha, 
nezaśaží myse¾, ale môže nás skôr inšpirovaś a rozví-
jaś, prípadne osvet¾ovaś cestu životom. Slová môjho 
priate¾a, kolegu: „keï rituál zaène maś význam sám 
o sebe a nikam ïalej, èi hlbšie už neukazuje, je „zlým 
pánom“; ak zdegeneruje, môže zobraś èloveku svie-
žosś a slobodu, a urobiś z neho neznesite¾ného, na 
seba upriameného podivína. Veï si len uvedomme, 
ako èasto nás znervózòujú rituály iných!“. 
      Nech už máte akéko¾vek rituály, prajem Vám: nech 
Vás nezväzujú, nespútavajú, ale nech robia Váš život 
krajším a bohatším, nech menia všedné chvíle na sláv-
nostné okamihy, nech pomáhajú k vytrvalosti a hlav-
ne, aby Vás mohol Pán Boh cez ne budovaś.
 Vaša farárka Monika Cipciarová

DRAHÍ PRIATELIA, BRATIA A SESTRY,

 Tento rok v septembri v Kraliciach nad Oslavou v ÈR si slávnostne pripome-
nuli 400.výroèie od vydania Kralickej Biblie. Pred 400 rokmi dokonèila Jednota 
bratská svoje mnohoroèné a monumentálne prekladate¾ské úsilie vydaním Kralic-
kej Biblie.  
 Jedná sa o prvý úplný preklad z pôvodných biblických jazykov do èeštiny. 
Tá sa týmto poèinom zaradila medzi prvé európske jazyky, ktoré èo najvernejším 
spôsobom priblížili veriacim ¾uïom vzśah Boha a èloveka. Kralická Biblia bola du-
chovnou posilou pre generácie kresśanov v Èechách, na Morave a Slovensku.
 Kralická Biblia mala nieko¾ko vydaní. Prvé vydanie, tzv. „šestidílka“ – vyšla 
v šiestich  zväzkoch s rozsiahlymi komentármi, bolo tlaèené postupne v rokoch 
1593 – 1597. Prvá „jednodílka“ (v jednom zväzku bez komentárov) vyšla tlaèou v 
roku 1596 a tretia, koneèná verzia v roku 1613. Toto vydanie je oznaèované ako 
„posledné vydanie“.
 Náš slovenský ¾ud mal túto Bibliu vo ve¾kej úcte a ob¾ube a dedila sa z poko-
lenia na pokolenie. Do vydania prvého úradného slovenského prekladu Biblie v 
roku 1978 Kralická Biblia tlaèená pod¾a vydania z roku 1613 bola úradnou Bibliou 
Evanjelickej cirkvi a.v. na Slovensku.
 Tretie vydanie bolo motivované nedostatkom predchádzajúcich vydaní. Jeho 
väèší formát a väèší typ písma reagoval na pripomienky, že predchádzajúce vy-
dania „pro drobný text ne každý užívati mohl, jako lidé staøí, y jiní mdlý zrak ma-
jící. Protož tato in folio wìtším textem je vytištìna, aby tím patrnìjší a k užíwáni 
Ètenáøùm pohodlinìjší býti mohla,“ ako sa píše v závere Predhovoru 3. vydania. Ing. D. Jarábková

400 ROKOV KRALICKEJ BIBLIE

Zborový deò sa konal 29.6. 2013 na ihrisku v Beckove.
Putovný pohár zborového dozorcu vyhrali domáci.
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 Poèas víkendu 7. a 8. septembra 2013 nie-
ko¾ko presbyterov z CZ Beckov s bratom dozor-
com a so sestrou farárkou s rodinou po prvýkrát 
navštívili Farní sbor Èeskobratrské církve evange-
lické v Miroslavi na južnej Morave.
 Návšteve zboru v Miroslave predchádzala za-
stávka v obci Kralice nad Oslavou, kde si v nastá-
vajúcom týždni pripomenú 400. výroèie vydania 
Kralickej Biblie. Tento èeský preklad Biblie bol 
vytlaèený v miestnej tlaèiarni Jednoty bratskej. 
Kralickú Bibliu preložili prekladatelia a teológovia 
Jednoty bratskej z pôvodných biblických jazykov, 
z hebrejèiny, aramejèiny a gréètiny (nie z latinskej 
Vulgaty). Svoj názov dostala Kralická Biblia pod¾a 
miesta vytlaèenia, ktorým boli práve juhomoravské 
Kralice nad Oslavou. 
 Návšteva zboru v mesteèku Miroslav bolo pr-
vým stretnutím èeských a slovenských presbyte-
rov, dozorcov (po èesky kurátorov) a zborových 
farárov s cie¾om zoznámiś sa s èinnosśou tohto 
aktívneho a živého zboru s nádejou na nadviazanie 
vzájomnej spolupráce. Sobotné popoludnie a ve-
èer boli naplnené spoloènými rozhovormi o živote 

v oboch zboroch, o aktivitách, radostiach, ale aj o 
problémoch, s ktorými v zboroch zápasia. Stretnu-
tie malo ve¾mi príjemnú, radostnú atmosféru vïaka 
pohostinnosti, srdeènosti a úprimnosti domácich 
bratov a sestier, ale aj vïaka domácemu bratovi 
farárovi Ondøejovi Titìrovi, ktorý „moderoval“ celý 
nezvyèajný veèer. Sestry a bratia boli srdeène pri-
jatí a prenocovaní v rodinách. Nede¾né ráno patrilo 
úèasti na Službách Božích v miroslavskom kostole, 
kde zaznela okrem èeštiny aj slovenèina v Áronov-
skom požehnaní, ktoré udelil domáci brat farár. 
Naša sestra farárka pozdravila veriacich biblickým 
slovom: Viera je zaiste podstatou toho, èoho sa 
nádejame a dôvodom toho, èo nevidíme. A okrem 
iného povedala, že u nás zápasíme a bojujeme 
o vieru ¾udí, detí i dospelých. Že nás trápi ich ¾a-
hostajnosś k duchovným veciam. Viera je však dar 
od Pána Boha, nedá sa zdediś. Úprimne veriaci 
kresśan... musí byś príkladom vo viere, ...vierou žiś, 
...viesś ku viere ïalších, ...to je potom cesta aj k ži-
vému, aktívnemu spoloèenstvu v cirkevných zbo-
roch. Potom zazneli aj slová pozvania k nám, na 
Slovensko. Takže, ak Pán Boh dá zdravia a života, 

uvidíme sa niekedy zaèiatkom roka (na jar) 2014.
 Inšpirujúcim zastavením na spiatoènej ceste 
bola tiež návšteva v CZ Vrbovce. Stretnutie s do-
mácim bratom farárom - seniorom M. Hvožïarom 
zanechalo v každom z prítomných stopu. Jeho 
všestranná a pokorná služba ukazuje, ako je mož-
né nasledovaś Pána Ježiša v každodennom živo-
te. Po výdatnom obede, ktorého sa nám dostalo 
v tomto CZ, po prehliadke zborového centra, ktoré 
si domáci viery svojpomocne zrekonštruovali a po 
prehliadke vrbovského kostola sme sa vrátili do-
mov, aby sme získané rady, podnety, inšpiráciu a 
prežité chvíle pretavili do spoloènej práce pre rast 
duchovného života v našom cirkevnom zbore a Pá-
nu Bohu na èesś a chválu.
       Vïaka patrí milým bratom a sestrám v Miroslave 
aj vo Vrbovciach, ale najmä Pánu Bohu, ktorý nás 
viedol a chránil na ceste a ktorý dáva silu a moc k 
životu vo viere a v láske. 

Katarína Filipová, Kálnica

Navštívili sbor Èeskobratské církve evangelické 
v Miroslavi na Južnej Morave - na fotografiách.

 18. mája 2013, v sobotu pred svätoduš-
nou nede¾ou, sme sa vydali z Považia smerom 
na sever navštíviś Turiec. Mesto Martin nás pri-
lákalo svojou históriou, ktorou dýchajú niekto-
ré miesta tohto mesta. Predovšetkým pietne 
miesto Národného cintorína, kde sú pochovaní 
mnohí naši dejatelia, osobnosti, ktorých prácu 
a životný zápas si vážime a spomíname. Preto 
sme za všetkých položili kvety na hroby Anièky 
Hurbanovej, rod. Jurkovièovej (Hurbanova man-
želka) a S. H. Vajanského (syn Hurbanovcov).  
 Potom sme navštívili Slovenské národné mú-
zeum, ktoré zhromažïuje, ochraòuje a sprístup-
òuje zbierkové predmety, ktoré rozprávajú príbeh 
nášho národa, života a práce našich predkov, kul-
túry a umenia. Na spoloènom obede sme mali milú 
príležitosś podaś ruku a popriaś ešte Božie požeh-
nanie do ïalších rokov života nášmu najstaršiemu 
úèastníkovi zájazdu bratovi Jánovi Krchnavému z 
Kálnice k jeho 93. rokom života - na fotografii.
 S literárnymi dejinami sme sa mali možnosś 
zoznámiś v Slovenskom národnom literárnom 
múzeu. Múzeum je pracoviskom pre literárno-
múzejnú dokumentáciu, výskum, ochranu, pod-
poru a prezentáciu slovenskej národnej kultúry a 
vzdelanosti od najstarších èias až po súèasnosś 
so zrete¾om na vývoj slovenskej literatúry. Sú tu 
zhromaždené, spracované a sprístupnené múzej-
né predmety vo vzśahu k dejinám národnej litera-
túry, národnej literárnej kultúre a k dejinám knižnej 
grafiky na Slovensku. 
 Popoludní sme sa zoznámili s minulosśou a 
bohatou prítomnosśou Cirkevného zboru Martin a 
Biblickej školy. 

 Podveèer nás zas privítali manželia - farári Kri-
vušovci v chráme Božom vo Vrútkach, kde nám 
priblížili život a prácu cirkevného zboru. 
 Úprimné poïakovanie patrí najmä bratovi doc. 
Milošovi Kovaèkovi, ktorý nám na cintoríne  ve¾-
mi fundovane a zároveò jednoduchým spôsobom 
sprítomnil život našich dejate¾ov, osobností, ktoré 
stáli pri zrode našich dejín a potom v kostole nás 
oboznámil s dejinami cirkevného zboru, pripome-
nul nám, že kostol stojí na námestí, ktoré nesie 
názov pod¾a Memoranda národa slovenského. 
V kostole nás privítali aj z predsedníctva cirkev-
ného zboru brat farár Milan 
Kubík a brat dozorca Daniel 
Borcovan, ktorý nás previedli 
súèasným životom, prácou 
a službou cirkevného zboru. 
Doc. Adrián Kacián nám zase 
priblížil prácu Biblickej školy, 
previedol nás po areáli cir-
kevného zboru, kde s Božou 
pomocou, s pomocou zahra-
nièných priate¾ov a s ochotou 
domácich sa im podarilo zria-
diś Evanjelickú materskú ško-
lu, Evanjelickú základnú školu 
a od septembra 2013 otvoria 
aj brány nového bilingválneho 
gymnázia.
 Po ceste domov sa naše 
kroky ešte na krátko zastavili 
pri monumentálnom Pamätní-
ku Jozefovi Miloslavovi Hurba-
novi v Žiline.

 Naše poïakovanie patrí Trojjedinému Pánu 
Bohu, ktorý požehnal naše stretnutie na tomto 
svätodušnom výlete, kde sme mali možnosś každý 
jeden si odniesś povzbudenie, nové poznatky èi 
oprášiś a pripomenúś si to, èo sme sa uèili kedysi 
v škole alebo na konfirmaènej príprave. 
 Lebo, ako ¼udovít Štúr povedal: „èlovek bez 
svedomia je koža biedna, daromná, národ bez ve-
domosti historickej o sebe a predkoch svojich je 
hromádka koží otrockých.“ 
Soli Deo Gloria Mgr. M. Cipciarová

CIRKEVNÝ ZBOR NA NÁVŠTEVE

Svätodušné sviatky - svätodušný zájazd do Turca
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 Rok 2013 bol nazvaný i rokom Matice Slovenskej. Ako je všeobecne známe, 
Matica Slovenská (ïalej len MS) bola založená už v roku 1863 v Martine a v tomto 
roku oslávila 150. jubilejné výroèie svojho trvania. Jej vznikom boli položené základy 
k sústavnej práci a snaženia k pozdvihnutiu kultúry i uznania svojbytnosti slovenské-
ho národa. Ako spoloèensko-kultúrna inštitúcia poèas svojej existencie prešla rôz-
nymi úskaliami i otrasmi, ale vydržala a snaží sa o to, aby aj v tomto zložitom období 
napomáhala národnému a kultúrnemu rozvoju, èo nie je vôbec ¾ahké. Jej èlenská 
základòa sa v poslednom období ve¾mi zmenšila, zostarla  a zaniklo viacej aktívnych 
Miestnych odborov MS. Bol to dôsledok straty dôvery jej èlenov v konanie centrál-
nych orgánov MS, vedených jej predsedom Jozefom Markušom po novembri 1989. 
Konanie spoèívajúce v netransparentnom investovaní finanèných matièných prostri-
edkov do podielových fondov, zahmlenie situácie okolo zbierky na Zlatý poklad i po-
litikárèenie ve¾mi nepriaznivo poškodili meno MS.                                             
 Nové vedenie na èele s novozvoleným predsedom Mariánom  Tkáèom nastúpilo 
na ne¾ahkú cestu znovuobrodenia a znovuoživenia èinnosti MS, ktorá sa stala už  ter-
èom kritiky a ostala praktický bez finanèných prostriedkov. Neostalo to bez odozvy 
starého vedenia MS, ktoré túto snahu usilovalo sa prekaziś. Prejavilo sa to i na toh-
toroènom Valnom zhromaždení v Martine konanom dòa 18.9 a 19.9.2013, ktorého 
som sa ako delegát zúèastnil. Napriek rôznym invektívam voèi predsedovi Tkáèovi 
potvrdila sa správnosś nastúpenej cesty prostredníctvom oživenia práce Miestnych 
odborov MS a v podpore ich èinnosti. 
 V tejto súvislosti som ve¾mi rád, že i náš Miestny odbor v Kálnici nerezignoval, 
ale v rámci svojich možností a prítomnosti èlenov zúèastòuje sa kultúrno-spoloèen-
ského diania. 
 Boli sme spoluorganizátori pietnej spomienky na J. M. Hurbana, spoluorganizá-
tori výstupu na Slovanský dvojkríž na Ostrom Vrchu, snažili sme sa o znovuzriadenie 
Kálnického múzea, zúèastnili sme sa Martinských slávností a rôznych príležitostných 
pripomienok k jubileám našich dejate¾ov, angažovali sme sa v základnej škole pri 
vysvet¾ovaní histórie obce.
 Náš miestny odbor má v súèasnosti 28 èlenov. Akcie zabezpeèuje výbor v zlože-
ní Mgr. Jaroslava Ïurcová – tajomníèka, Blažena Šicková – pokladníèka, ¼ubica Zá-
humenská – revízorka, Mgr. Ružena Bandurová – èlenka a Ing. Miroslav Borcovan 
– predseda. Je našou snahou riadiś sa prijatým programom èinnosti, ktorý bude zve-
rejnený i na web stránke obce, vrátane jeho doterajšieho plnenia a pripravovaných 

akcií. Budeme radi, keï sa našich akcií zúèastní èo najviac obèanov a hlavne detí. 
 V najbližšej dobe pripravujeme: 
- pre deti zo Základnej školy ukážku tradièného peèenia vianoèných oplátok
  s vianoèným posedením v Kálnickom múzeu; 
- besedu s Petrom Ondrejovièom o zážitkoch z posledných ciest, spojenú
  s premietaním videofilmov i informáciou o najnovších archeologických poznat-
  koch osídlenia  územia Kálnice v dávnej minulosti - kultúrny dom;
- v prípade záujmu besedu s JUDr. Dušanom Krivským, cestovate¾om, spisova-
  te¾om a humoristom zo Skalice - kultúrny dom;
- krátkodobý kurz tradièného tkania kobercov v Kálnickom múzeu;
- nácvik pôvodných starých piesní a príprava Valného zhromaždenia Miestneho
  odboru MS. 
Termíny vyššie uvedených i ïalších pripravovaných akcií budú zverejnené doda-
toène. Som presvedèený, že èinnosś nášho Miestneho odboru je a bude prínosom 
i v budúcnosti pre kultúrnospoloèenský rozvoj našej obce.
 Ing. Miroslav Borcovan, predseda Miestneho odboru MS v Kálnici. 
                                                                                      

 Od 2.10.2009, kedy bol otvorený vèelársky náuè-
ný chodník, sa jeho tvorcovia tešia každoroène z po-
èetných návštev tohto chodníka. Nebolo tomu inak ani 
poèas tohto roka. Po chodníku prešlo v roku 2013 až 
79 detí, 55 dospelých, spolu 134 návštevníkov, èiže 
keï to zosumarizujeme, za 4 roky po chodníku so sprie-
vodcom prešlo 497 detí a 337 dospelých; spolu 834 
návštevníkov. Smolu sme mali v máji, keï èasto pršalo 
a 4 triedy sme pre nepriazeò poèasia odmietli. Verím, 
že niektorí sa pokúsia navštíviś náš chodník v budúcom 
roku. Niektoré skupinky pokraèovali po prehliadke 
chodníka smerom na Beckovský hrad.
 Pred otvorením sezóny si kálnickí vèelári spravili 
21.4.2013 na chodníku brigádu. Na trase medzi stano-
višśom è. 2 a 3 orezali konáre a krovie, a tak sprístupnili 
chodník návštevníkom pre pohodlnú chôdzu. Brigády 
sa zúèastnili: Jaroslav Šimo, Ivan Krchnavý, Ing. Rudolf 
Líška, Alexander Rabatín, Tibor Valoviè. Na dobudovaní 
skanzenu pri vodárni brigádovali Ing. Miroslav Borco-
van, Jaroslav Pažitný a Emília Pažitná.
 Otvorenie sezóny za krásneho slneèného poèasia 
zabezpeèili žiaci ZŠ Beckov. Zaèiatok bol na štadióne 
TJ Zavažan Kálnica. Vèelári žiakov oboznámili so živo-
tom vèielok; vèelárka E. Pažitná ponúkla deśom ako aj 
hosśom medovníky, a potom sa premiestnili ku vèielkam 
po náuènom chodníku. Po chodníku žiakov sprevádzali 
Ing. Miroslav Borcovan, Alexander Rabatín a Tibor Valo-
viè. Unavení, ale obohatení o nové zážitky obedòajším 
autobusom odišli domov. 
 Základná organizácia vèelárov z Nového Mesta 
nad Váhom z príležitosti Dòa zeme spoloène s Centrom 
vo¾ného èasu za spolupráce novomestského úradu 
usporiadali 8. roèník súśaže pod názvom - Vèela v prí-
rode. Komisia vyhodnotila najlepšie práce, ktoré potom 

reprezentovali mesto a novomestských vèelárov na Zá-
hradkárovi a vèelárovi v Trenèíne. V Novom Meste bola 
výstava umiestnená v Centre vo¾ného èasu. Súśažiaci 
od vèelárov dostávali med, a to za 1. miesto 3 kg, za 2. 
miesto 2 kg, za 3 miesto 1 kg medu. Od mesta dostali 
podarúnky a každý výherca dostal diplom. Môžeme po-
chváliś vedenie našej školy a škôlky, nako¾ko naše deti 
získali 1. miesto vo svojich kategóriách, a to v kolektív-
nych prácach. Úspech mali aj jednotliví žiaci. Je vidieś, 
že máme šikovný uèite¾ský zbor, lebo to nie sú ich prvé 
úspechy v tejto súśaži.
 ZO SZV Nové Mesto nad Váhom - vèelári - mali svoj 
deò aj na Záhradkárovi a vèelárovi, kde organizácia 
mala 2 prednášky s možnosśou lieèenia  vèelími pro-
duktmi a poèas celého dòa propagovali vèelie produkty 
vrátane ochutnávky medu.
 Naša základná organizácia úèinkovala na Novo-
mestskom jarmoku, kde spoloène so záhradkármi v 
Kultúrnom dome v Novom Meste nad Váhom propago-
vali med Tibor Valoviè z Kálnice, svieèky z vosku p. Jan-
ka Kubánová z Beckova, Pavol Révay z Nového Mesta 
nad Váhom.
 Naša organizácia venuje ve¾kú pozornosś aj vzdelá-
vaniu svojich èlenov, ale najme nových èlenov. Na ten-
to úèel slúži každoroène Vèelárska nede¾a. Toho roku 
bola 11.8. 2013 v Kálnici. Na miestnom ihrisku bola za-
bezpeèená prednáška, bolo sa na náuènom chodníku 
a na záver sa podával dobrý guláš. 
 Ïalšou akciou organizácie bola úèasś na Jahrade 
roka v Trenèíne, kde sme spoloène s trenèianskou or-
ganizáciou propagovali vèelárstvo. V prednáškach Tibo-
ra Valovièa sa záhradkári dozvedeli, ako striekaś stromy, 
aby netrovili vèelièky, a tak neprišli o svoju úrodu. Pre-
behla laická súśaž o najlepší med. Okrem iných súśažia-

cich sa do súśaže z našej organizácie zapojili Mgr. Iveta 
Èechvalová a Alexander Rabatín.
Súśaž dopadla nasledovne: 1. miesto vyhral med me-
dovicový od Tibora Valovièa z Kálnice, 2. miesto získal 
med kvetový od Mgr. Ivety Èechvalovej z Nového Mesta 
nad Váhom 3. miesto získal med pastovaný od Ivana 
Štefáneka z Nemšovej.
 Kálnickí vèelári už tradiène boli spolutvorcami aj ho-
dovej kálnickej výstavky, ktorú spoloène zorganizovali s 
Klubom dôchodcov. Vèelárov reprezentovali: Alexander 
Rabatín s medom, pe¾om, voskovými figúrkami, Tibor 
Valoviè medom, pe¾om, vèelárskymi pomôckami, ovo-
cím a zeleninou, Ján Pavlech, Ing. Borcovan, Emília 
Pažitná, Jozef Pavelka medom. Vèelári med darovali 
deśom do školy a škôlky v Kálnici.
 Èasś vèelárov z  novomestskej organizácie už nie-
ko¾ko rokov chodí zve¾aïovaś vèelársky skanzen do 
Krá¾ovej pri Senci. Nebolo tomu inak ani v tomto roku. 
Opravili sme v mesiaci august strechu nad slamenými 
ú¾mi. Brigád sa zúèastnili: Ján Èièko z Mor. Lieskového, 
Pavol Révay z Nového Mesta nad Váhom, Milan Prikryl z 
Hôrky, Janka Kubánová z Beckova, Ing. Ján  Tupý z Ko-
èoviec; Ing. Miroslav Borcovan, Jaroslav Pažitný a Tibor 
Valoviè z Kálnice.
 Prišla jeseò, a tak ako vèielky ukonèili svoju aktivitu, 
ukonèujú svoju bohatú aktivitu aj vèelári ZO Nové Mesto 
nad Váhom.
 Záverom mi dovo¾te poïakovaś vèelárom za ich 
obetavú a zodpovednú prácu, veï bez vèiel by nebolo 
úrody a ani života. Patrí mi poïakovaś výboru TJ Zava-
žan Kálnica, starostovi z Kálnice ako aj všetkým, u kto-
rých sme našli pochopenie na dobrú spoluprácu. 
  Predseda ZO SZV Nové Mesto nad Váhom

Tibor Valoviè, v Kálnici 12.11.2013.

JUBILUJÚCA MATICA SLOVENSKÁ - 150. VÝROÈIE ZALOŽENIA

ŽIVOT NA VÈELÁRSKOM CHODNÍKU

  1. Èo piś, keï... Praktický lekár 
  2. Babièkine rady nad zlato
  3. Vesmírna energia
  4. Posledný list od milenca
  5. S diablom v posteli
  6. Mayské proroctvo, Hadia špirála
  7. Posolstvo nádeje od anjelov

  8. Nikdy     
  9. Rád temnoty, Kacír a bosorka
10. Pozlátka
11. Ani s mužmi ani bez nich   
12. Zlatokopka
13. Liek na smútok
14. Hotel Vendôme

15. Myší špióni, Èierna labka
16. Hájnikova žena
17. Statky zmätky,
 Smrś Ïurka Langsfelda
18. Keï báèik z Chocho¾ova umrie,
 Neprebudený
19. Slovenské povesti III.

20. Jano
21. Veselé príhody z lesa
22. Na vlásku – Moja rozprávka è. 2
23. Kamasutra našich klamstiev

¼. Záhumenská

Knižné novinky   Obec Kálnica zakúpila v roku 2013 tieto knižné tituly:
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Zájazd dôchodcov do Podhájskej
 Na konci leta, presnejšie 29. augusta 2013, som 
bola už po druhýkrát na výlete na kúpalisku v Podháj-
skej. Tento zájazd usporiadal Klub dôchodcov, ktorého 
som èlenkou. Z Kálnice sme odchádzali o 8. hodine. 
Poèasie zo zaèiatku nevyzeralo ve¾mi na kúpanie, no 
na koniec sa umúdrilo. Teplá voda a príjemná atmosfé-
ra nám umožnili vykúpaś sa do sýtosti. Poobedie nám 
spríjemnilo vystúpenie hudobnej skupiny Váhovanka. 
Jednou zo speváèok je aj naša rodáèka Monika Mi-
chálková. Vystúpenie malo ve¾ký úspech a my sme sa 
dobre zabavili. Cesta domov nám rýchlo ubehla, spo-
loène sme si zaspievali za sprievodu harmoniky. Bol to 
pre nás pekný zážitok. Preto patrí ve¾ké poïakovanie 
usporiadate¾om a aj hudobnej skupine Váhovanka. Ve-
rím, že aj po ïalšie roky sa podarí usporiadaś takéto 
alebo aspoò podobné zájazdy.  
                                                     Zdenka Valovièová

 Po nároènom pracovnom týždni nadišla oèa-
kávaná sobota, na prvý poh¾ad iná ako tie ostat-
né. Ibaže premávka bola akási hustejšia. Autá 
z rozlièných kútov Slovenska, ale aj tie z èeskými 
„ešpézetkami“ si to mierili ku kálnickému kultúrne-
mu domu. Miestu dobre známemu aj chovate¾om 
a milovníkom papagájov, ktorí sa tu stretli v pora-
dí už na 8. Medzinárodnom seminári chovate¾ov 
papagájov. Nádherné poèasie, ktoré obdarilo 15. 
jún 2013, umocòovalo zvítanie sa priate¾ov a zná-
mych. Vzájomné pozdravy, podanie rúk, a keïže 
nechýbali ani príslušníèky nežného pohlavia, ne-
absentovali ani božteky. 
 Nadišla 10. hodina a 72 úèastníkov zasadlo do 
sály kultúrneho domu. Medzi úèastníkmi nechýba-
li ani predseda RR SZCH Ing. Arch. Vladimír Fa-
lat, tajomníèka ÚOK pre chov exotického vtáctva 
RNDr. Blanka Brutenièová, vedecký pracovník zo 
Slovenskej akadémie vied, autor a terminologický 
spolupracovník viacerých kníh o chove exotických 
vtákov RNDr. Jozef Dúha, PhD a šéfredaktor èaso-
pisu Chovate¾ p. Dušan Barlík. 
 Po mojom úvodnom zaspievaní hymnickej 
piesne „Kálnica“ a privítaní úèastníkov seminára 
prišli na rad prednášky na nasledovné témy. 
 Návrat do vo¾nej prírody – Marián Imríšek, 
SR. Úspešný chovate¾ najväèších papagájov po-
chádzajúcich z pralesov Južnej Ameriky, ktorý 
„prebrázdil“ ich biotop v pralesoch Kostariky. Tu 
sa vyskytujú ary žltozelené a ary arakangy, ktorých 
populácia je ohrozená nièením ich životného pro-
stredia. V tejto krajine sú vybudované záchranné 
centrá na ich odchov a opätovné vypúšśanie do 
vo¾nej prírody. Príroda je však tak silne zdevasto-
vaná, že je schopná prijaś len obmedzený poèet 
párov. Menovaný prednášate¾ ary arakangy, ale 
i mnohé iné druhy ár, pravidelne odchováva. 
 Novelizácia zákona è. 15 (CITES) – Milan 
Vávra, SR. Jedná sa o zákon o držbe a obchode 
s vo¾ne žijúcimi živoèíchmi. V tejto prednáške vylo-
žil znenie nového zákona, ktorý sa podarilo nove-
lizovaś, èím skonèilo zbytoèné šikanovanie chova-
te¾ov zo strany úradov a samotného Ministerstva 
životného prostredia. Napokon, aj chovatelia sa 
podie¾ajú odchovmi mláïat na záchrane ohroze-
ných druhov, èím dovozy druhov odchytených vo 
vo¾nej prírode konèia. Zároveò vysvetlil spôsoby 
registrácie a postup prihlasovania osobitne chrá-
nených a ohrozených druhov. 
 Papagáj karmínový – operený klenot v našich 
voliérach, ¼uboš Pavlech, SR. Jedná sa o papa-
gáje žijúce v horských lesoch Novej Guiney, ktoré 
od roku 2007 úspešne odchovávam. V tom roku 
som sa stal tretím na Slovensku, ktorý dosiahol 
odchov mláïat. V prednáške som vysvetlil rozdi-
el  medzi papagájom karmínovým a príbuznými 
druhmi a taktiež medzi zemepisnými rasami, aby 
nedochádzalo k nežiaducemu kríženiu. Taktiež bol 
priblížený spôsob chovu, odchovu a kàmenia tých-

to krásavcov. 
 Novinky v chove mladých druhov papagájov – 
RNDr. Martin Smrèek, ÈR. Známy èeský zoológ 
prítomných oboznámil so vzácnymi druhmi malých 
druhov papagájov, ako sú americké forpusy, aymo-
ry, tiriky, amazóniky, niektoré africké agapornisy, 
ázijské loríky a loríèky èi novoguinejské papagájèi-
ky, ktoré sú zároveò najmenšími papagájmi na sve-
te. Skutoèným trpaslíkom je papagájèik najmenší 
s hmotnosśou 10 - 15 gramov len málo prevyšujú-
cou nášho orieška hnedého (8 – 9 g). Chov týchto 
drobcov je mimoriadne nároèný.
 Poruchy pohybového aparátu – MVDr. Juraj 
Šimunek, SR. Mladý veterinárny odborník pouká-
zal na tieto problémy ako dôsledok rôznych chorôb 
a zlomenín a uviedol aj spôsob ich lieèenia. 
 Môžu vtáky žiś s PBFD? Spôsob zvyšovania 
imunity u papagájov – MVDr. Miloš Kelecsényi, 
SR. Jeden z najlepších slovenských veterinárov 
na vtáèiu zdravovedu poukázal na smrte¾nú cho-
robu peria a kože u papagájov (PBFD) ako dôsled-
ku zlyhania imunity (ako u ¾udí AIDS). Choroba je 
nevylieèite¾ná, iba podávaním rôznych preparátov 
a vitamínov možno chovancom predåžiś život. Na 
to nadväzovala druhá èasś prednášky o tom, ako 
predchádzaś mnohým chorobám. Dôležitá je èisto-
ta a kvalitné kàmenie s dostatkom vitamínov, probi-
otík a aminokyselín. 
 Všetky prednášky boli doplnené snímkami 
z premietacieho prístroja a bohatá diskusia sved-
èila o ve¾kom záujme úèastníkov. Pretože sa jed-
nalo o celodennú akciu, úèastníci mali pripravené 
drobné obèerstvenie (minerálka, káva, zákusok) 
a výborný obed. Po skonèení všetkých predná-

šok a slovách rozlúèky s prianím úspešnej cho-
vate¾skej sezóny boli všetci pozvaní na závereèné 
obèerstvenie, ktoré sponzorsky pripravil p. Daniel 
Harušśák, majite¾ firmy SOJA produkt Drietoma, 
ktorý je èlenom našej ZO a ktorému touto cestou 
ïakujem. Túto našu akciu navštívila aj regionálna 
televízia Pohoda, ktorej som spoloène s organizá-
torom takýchto podujatí v Èesku, s p. Zdeòkom 
Vandìlíkom, poskytol rozhovor. 
 Záverom chcem poïakovaś nášmu starostovi 
Ing. Jánovi Krchnavému za poskytnutie kultúrneho 
domu, prednášajúcim za ich prednášky odmeòo-
vané srdeèným potleskom a èlenom ZO SZCH 
Kálnica za ich prácu poèas prípravy, priebehu 
a ukonèenia seminára. Mojím ve¾kým želaním je, 
aby sme sa opäś spoloène stretli na 9.roèníku toh-
to krásneho podujatia, ktoré by sa malo konaś 21. 
júna 2014.  ¼uboš Pavlech, Kálnica.

VIII. MEDZINÁRODNÝ SEMINÁR CHOVATE¼OV PAPAGÁJOV
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NIEÈO O HRUŠKÁCH IDEÁLNA DÁMSKA JAZDA   
 Dòa 16. 8. 2013 som prijala pozvanie ženskej organizácie IDEA do 
Podunajských Biskupíc,  èasś Bratislavy. Jedna z hlavných organizátoriek 
tohto  podujatia bola pani starostka Alžbeta Ožvaldová. Na túto akciu sme 
boli pozvané ako KKM  od  pani starostky Èiernej Vody  Zuzany Csady-
ovej ešte poèas spoloèného vzdelávacieho pobytu v Taliansku. A keïže 
sme si tam našli dosś spoloèných tém na rozhovory, dohodli sme si ïalšie 
stretnutie. Bolo ve¾mi príjemné sa znova vidieś a porozprávaś sa. Poèas tej-
to  akcie som dostala  priestor odprezentovaś náš ženský spolok. Predsta-
vila som Klub kálnických mamièiek a  naše pôsobenie v obci. Bolo milé 
sledovaś ich záujem o nás a potešilo ma, ako ve¾mi ocenili naše odhod-
lanie dobudovaś detské ihrisko v Kálnici. Veï to je naša priorita. Zároveò  
musím vyjadriś aj môj obdiv, že takú dokonalú akciu dokázali zorganizovaś. 
S kultúrnym programom ma celkom ohúrili. Vystúpenie Berciho Baloga a 
opernej speváèky A. Nagyovej bolo skutoène skvelé. Gurmánske špecia-
lity na stoloch, kvalitné víno a pútavý celoveèerný program si užili všetky 
zúèastnené ženy naplno. Veï názov podujatia sa niesol v tomto duchu. 
 Dovo¾te mi v skratke predstaviś organizáciu IDEA.  Ženská organizácia 
IDEA vyzdvihuje potenciál ženy ako rovnocennej partnerky muža. Páèi sa 
mi ich poukázanie na fakt, že žena môže byś rovnako úspešná ako muž. 
Tieto starostky sú svetlým príkladom, že tak ako sú úspešné v pracovnej 
oblasti, tak súèasne sú dobré matky a s preh¾adom stíhajú aj ostatné po-
vinnosti. Aj keï naše ciele a aktivity v spolkoch sú rozdiele, predsa máme 
nieèo spoloèné, a to silu a vô¾u veci zmeniś v prospech celej spoloènosti. 
Podporovaś sa navzájom a nenechaś sa odradiś nikým a nièím. Ž.P.
Na foto - Alžbeta Ožvaldová - starostka Podunajských Biskupíc,
         Žaneta Potoèková a Zuzana Csadyová - starostka Èiernej Vody

KULTÚRNY DOM PRIPRAVUJE
Dávame do pozornosti akcie pripravované v KD v decembri:
 6. 12. 2013 o 16,00 hod. –  Vianoèná besiedka s príchodom
              Mikuláša a Vianoènými trhmi
 6. a 7. 12.2013 – Výstava obrazov pána Štefana Valovièa z Trnavy
 7. 12. 2013 – vianoèný koncert dychovej hudby LIESKOVANÉ
 13. 12. 2013 – Rockové mrazenie – koncert rockových kapiel. 

Výmena preukazov ZŤP a ZŤP/S
Držite¾ov preukazov ZŤP a ZŤP/S upozoròujeme, že preukazy, ktoré boli 
vydané pred 1.1.2009 bez oh¾adu na èasové obmedzenie je potrebné vy-
meniś za preukazy s ochrannými známkami. 
Na ÚPSVaR v Novom Meste nad Váhom, Hviezdoslavova 36 (zelená bu-
dova, 4.p., è. dverí 404 a 405) si prinesiete preukaz ZŤP alebo ZŤP/S 
vydaný do 31.12.2008, obèiansky preukaz, fotografiu 3x4 cm. Lehota na 
výmenu preukazov je do 31.12.0013 (pod¾a zákona è. 447/2008 Z.z., § 
65 ods.10) a uskutoèní sa na poèkanie. Úradné hodiny sú okrem štvrtka 
denne od 8. do 12. hod a od 13 do 15. hod, okrem stredy, kedy úradujú 
až do 17. hod a v piatok len dopoludnia.
Kontakt: 032 2442 640, 671, 672, 673. (b)

 Hruška pochádza pôvodne z Eu-
rópy a Ázie. Prvé š¾achtené odrody 
rástli údajne už pred 3 000 rokmi na 
gréckom Peloponéze. Nadšenými 
pestovate¾mi boli Rimania, ktorí rozli-
šovali 40 rozlièných odrôd pod¾a ich 
špecifických vlastností. V strednej 
Európe bolo pestovanie ovocia zále-
žitosśou prevažne kláštorov. Hrušky 
boli v tomto èase ešte úplne tvrdé a 
boli urèené na varenie. Surové hruš-
ky boli považované za jedovaté. Ten-
to názor bol však rýchlo prekonaný a 
svoju kulinársku slávu si získal tento 
sladký plod za èias francúzskeho 
„Krá¾a slnka“ ¼udovíta XIV. Prastaré 
stromy hrušiek možno dodnes ob-
divovaś v krá¾ovských záhradách vo 
Versailles. To, že hrušky majú schop-
nosś znižovaś krvný tlak, sa vie už od 
stredoveku. Za túto vlastnosś vïaèia 
hrušky svojim diuretickým úèinkom a 
tomu, že neobsahujú sodík, ktorý v 
tele zadržiava vodu, a tak spôsobuje 
hypertenziu. Okrem toho sú hrušky 
bohaté na draslík, ktorý má opaèný 
úèinok ako sodík. Èím vyšší je príjem 
draslíka, tým menšie je riziko hyper-
tenzie. Hrušky tiež podporujú funkciu 
¾advín, vyluèovanie kyseliny moèovej 
a iných dusíkatých látok. Keïže majú 
mierny diuretický a oèistný úèinok, 
sú vhodným doplnkom odtuèòova-
cích diét. Zrelé a mäkké hrušky sú 

¾ahko strávite¾né. Už po 90 minútach 
od konzumácie sa hruška dostane do 
hrubého èreva. Varené sú ¾ahšie strá-
vite¾né, ale varením sa znièí väèšina 
vitamínov. Hrušky sú výborným zdroj-
om vlákniny, obsahujú vitamíny A, B1, 
B2, C a E. Okrem toho sú ve¾kým 
zdrojom kyseliny listovej. Z minerá-
lov môžeme v hruškách nájsś fosfor, 
draslík, meï, bór a menšie množstvá 
horèíka a vápnika. Rôzne odrody 
obsahujú rôzne množstvo železa. 
Ak po odkrojení hruška rýchlo zhne-
dne, obsah železa je ve¾mi vysoký.

Hruškový koláè
Asi 7 hrušiek, 300 g polohrubej 
múky, 200 g cukru, 2 vajcia, 2 dcl 
mlieka, 6 polievkových lyžíc (PL) 
oleja, 1 prášok do peèiva, štipka soli.
Zo surovín zmiesime cesto, ktoré vy-
lejeme na plech vyložený papierom 
na peèenie. Navrch  uložíme olúpa-
né a na plátky pokrájané hrušky a 
posypeme škoricou. Peèieme pri 
170-180 OC cca 30 minút.  Potom 
koláè vyberieme z rúry a polejeme 
zmesou: 160 g masla alebo rastlin-
ného tuku  zohrejeme na miernom 
ohni do rozpustenia, pridáme 2 PL 
medu, 4 PL cukru a primiešame  2 
rozš¾ahané vajíèka. Potom  dáme ko-
láè ešte zapiecś na 20 minút do rúry. 
 RNDr. Ingrid Ševèíková

Èinnosś sociálnej komisie v našej obci
 Sociálna komisia pri Ocú v Kál-
nici pracuje v zložení MUDr. Lenka 
Benáková, Mgr. Danka Badžgoòová 
a Daniela Masárová. Úlohou komisie 
je pomáhaś obèanom v rôznych život-
ných situáciách formou sociálneho 
poradenstva, pomáhaś pri riešení ich 
odkázanosti na pomoc iných osôb 
alebo pri vybavovaní umiestnenia do 
sociálnych zariadení rôzneho druhu. 
Iným druhom èinnosti sociálnej komi-
sie sú gratulácie obèanom, ktorí sa 
dožili krásneho životného jubilea 80 
rokov a viac, a to drobným kvietkom a 
telegramom. V súèasnosti je v našej 
obci 55 spoluobèanov, ktorí sa dožili 
80 rokov a viac. Za všetkých spome-
niem najstarších, sú to: najstaršia 
žijúca obèianka, pani Eva Bolecho-
vá, è. d. 238 – krásnych 98 rokov, 
pani  Anna Šlosárová, è. d. 205 – 95 
rokov, pani Anna Šicková, è. d. 319 
– 94 rokov, pán Ján Krchnavý, è. d. 
248 – 93 rokov, pani Pavla Kubišo-
vá, è. d. 327 – 93 rokov, pán Gustáv 
Kukuèka è. d. 337 – 92  rokov, pani 
Anna Barinychová, è. d. 237 – 92 ro-
kov, pani Zuzana Škulcová, è. d. 232 

– 91 rokov, pani Zuzana Juríková è. 
d. 164 – 91 rokov a deväśdesiatnikov 
uzatvára pani Margita Zahumenská, 
è. d. 303 – 91  rokov. Podotýkam, že 
sú to všetko obèania v relatívne dob-
rej fyzickej aj psychickej kondícii. 
 Som pyšná a rada, že mám prí-
ležitosś povinšovaś v priebehu roka 
týmto starkým. Sú to ve¾mi príjemné 
chvíle, niekedy vážne, niekedy hu-
morné, ale mnohokrát aj pouèné, 
pretože každý z nich má ve¾a zážit-
kov, ve¾a príhod a ve¾a dobrých rád a 
odkazov pre nás mladších.    
 Okrem týchto aktivít v SK neza-
búdame každý rok na roznášanie 
mikulášskych balíèkov pre najstar-
ších spoluobèanov, a tiež vždy prvý 
školský deò potešíme všetkých pr-
váèikov balíèkom školských potrieb, 
ktorým tak spríjemníme prvé chvíle v 
novom prostredí.   
 Som rada, že aj v tomto krátkom 
èlánku môžem všetkým jubilantom 
popriaś hlavne pevné zdravie, ve¾a 
rodinnej pohody a teším sa na ïalšie 
príjemné stretnutia.

      MUDr. Lenka Benáková
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Kálnica patrila vždy do obvo-
du beckovského lekára. Priamo 
v obci ambulancia nebola, paci-
enti museli za ním do Beckova èi 
on prišiel k chorým do Kálnice. 
V beckovsko-kálnickom obvode 
pôsobil známy lekár MUDr. Viktor 
Vondra (17.10.1899 - 31.12.1938), 
zaś p. uè. Viktórie Kováèovej, po 
druhej svetovej vojne to boli MUDr. 
¼udevít Tolnay, MUDr. Miroslav 
Príkazský, MUDr. Vladimír Bezdìk 
(1.1.1967 - 1990), MUDr. Andrea 
Tittelová a od roku 1996 Kálnièan-
ka MUDr. Lenka Benáková. 
 Dnes predstavíme poslednú 
menovanú, súèasnú praktickú 
lekárku pre dospelých, MUDr. 
Lenku Benákovú, rod. Ïurcovú 
(1968), ktorá pôsobí v beckovskej 
ambulancii  už 17 rokov. Druhú 
ambulanciu má otvorenú v rodnej 
Kálnici, kde ordinuje dvakrát do 

týždòa, a to v utorok popoludní a vo štvrtok dopoludnia. Kto potrebuje, 
môže ísś aj do Beckova, ordinuje v pondelok, utorok dopoludnia, stredu 
a piatok od 7. do 12. hodiny. 
 A potom máš vo¾no? Ordinujem tak, ako si napísala a poobede sa 
venujem návštevám u pacientov, vypisovaním žiadostí do domovov dôchod-
cov, poistiek a iným administratívnym úkonom, poprípade sa zúèastòujem 
odborných seminárov a kongresov. Takisto asi štyrikrát do mesiaca slúžim 
na LSPP v Novom Meste nad Váhom.
 Kedy si sa rozhodla študovaś medicínu? Pokia¾ viem, z Kálnice 
pochádzal doposia¾ len jeden lekár, MUDr. Andrej Krchnavý, ktorý 
sa zaoberal p¾úcnymi ochoreniami.  Pre štúdium som sa rozhodla v 
predposlednom roèníku gymnázia a posledný roèník, okrem maturity, som 
sa pripravovala na štúdium roèným douèovaním, chodením raz týždenne 
do Bratislavy na semináre. Promovala som na lekárskej fakulte UK v Bra-
tislave v roku 1992, kedy som mala už 4-roèného syna Martina. Martin 
sa mi narodil v druhom roèníku medicíny, musela som ísś na internát  na 
celý týždeò a štvormesaèného Martina varovala moja starká, mama, sestra 
Jarka, teta Anka a vlastne celá rodina. V Kálnici nie je ve¾a lekárov, ale 
jedného spomeniem, hoci nie je pôvodom Kálnièan, ale býva v Kálnici, je 
to môj sused, MUDr. Mário Bôžik, ktorý pracuje vo FN v Trenèíne na rádio-
diagnostickom oddelení a s ktorým ve¾akrát konzultujem svojich pacientov. 
Pokia¾ viem, medicínu tiež skonèila aj MUDr. Gabika Trgová, dcéra p. O¾gy 
Trgovej.
 Na ktorom pracovisku si zaèínala po skonèení vysokej školy? Po 
škole som nastúpila na interné oddelenie v nemocnici v Novom Meste nad  
Váhom, odtia¾ som absolvovala predatestaèné koliesko po všetkých odde-
leniach a ambulanciách, z toho najdlhšie som pracovala na chirurgickom  
oddelení v Trenèíne.
 Preèo si si vybrala povolanie „dedinského lekára? Do Beckova 
si prišla v roku 1996 na obvodné zdravotné  stredisko, ale zakrátko nasta-
li zmeny v organizácii zdravotníctva. Aké sú hlavné rozdiely? Do Beckova 
som nastúpila po MUDr. Bezdìkovi a MUDr. Titelovej ako štátna lekárka a 
v roku 1998 som ambulanciu sprivatizovala. V tom èase v Beckove  fungo-

val  aj domov dôchodcov, ktorý je od roku 2007 vlastne zrušený a rovnako 
aj charita è. 6, ktorú zatvorili na jar tohto roka. A tak postupne pacientov 
ubúda. Práca v štátnom a súkromnom bola odlišná v tom, že teraz mi na 
päty šliapu poisśovne. Ko¾kokrát musím vysvet¾ovaś pacientom,  že nieèo 
je takto a inak sa to nedá kvôli poisśovni, aj keï si myslím, že ve¾akrát je 
to hlúposś, ale bohužia¾, poisśovne sú mojim pánom. Zaèínala som so se-
strièkou Evou Striežencovou, potom nastúpila Jozefína Fogašová. Teraz je 
na materskej dovolenke „Beckovanka“ Andrejka Daneková  a zastupuje ju 
Gabika Bumbálová z Èachtíc.
 Predpokladám, že za tie roky si rodina, hlavne tvoji dvaja syno-
via Martin a Andrej, zvykli na to, že ich mama chodí v bielom plášti. 
Pretože športujú, dohliadaš na ich zdravotný stav èi sa spoliehaš 
na trénerov a športových lekárov? 
Mám dve deti, Martina a Andreja, 25 
a 20 rokov, venujú sa atletike, hodu 
oštepom. Zranenia a úrazy sú u nás 
na dennom poriadku, pravidelne ab-
solvujeme rehabilitaèné, ortopedické, 
chirurgické  vyšetrenia.  Obidvaja sú 
majstrami Slovenska vo svojich ka-
tegóriách, Martinovi ušla o vlások le-
tenka na OH v Londýne. Obidvaja štu-
dujú v Banskej Bystrici, odbory šport 
a trénerstvo.  Martin je profesionálnym 
vojakom, je èlenom Dukly Banská Bys-
trica. Synovia vïaka športu  pochodili 
ve¾ký kus sveta a ja ako mama sa teším 
z každého ich víśazstva.  Ani jeden syn 
nejde v mojich „š¾apajách,“ ale syno-
vec Matúš, sestrin syn a moje krstòa, 
je  v 2. roèníku štúdia stomatológie v Bratislave. Matúš ako malý vždy rád 
chodil so mnou do ambulancie a „písal“ recepty, peèiatkoval. 
 Aké sú plusy a mínusy tejto profesie? Spomeniem len jednu stranu, 
súkromnú. Napriek tomu, že som bola lekárka, nedokázala som pomôcś 
mojej mame, lebo ani medicína nie je všemožná, umrela v roku 1998. Ako 
moju druhú mamu mám tetu Anku, má 78 rokov a je mojou oporou, rovnako 
ako 79-roèný otec. Vo vo¾nom èase  sa venujem záhrade, psíkovi, spolu s 
tebou som èlenka sociálnej komisie v Kálnici a pomáham ti aj v Beckove, 
tiež som poslankyòa obecného zastupite¾stva v Kálnici už druhé volebné  
obdobie.   Aj toto je, rovnako ako moja profesia, práca s ¾uïmi, ktorá ne-
znamená len predpísaś lieky, ale aj porozprávaś sa s èlovekom, popoèúvaś 
jeho starosti aj radosti. A snažiś sa pomôcś, ako sa najlepšie dá.   
 Kálnická ambulancia by potrebovala trochu modernizovaś, ale 
to je už iný problém. Pani doktorka, na èo sa pacienti najviac sśažu-
jú? Ambulancia sa nachádza v budove bývalého MNV, pracovala tam ešte 
moja mama jedenkrát do týždòa, keï tam bola poboèka banky. Budova by 
si vyžadovala mnohé úpravy a bola by som rada, keby bola trošku na vyššej 
úrovni a aby bola pekná ako v mnohých dedinách, veï kálnickí pacienti by 
si zaslúžili peknú ambulanciu.  Najèastejšie diagnózy, s ktorými sa stretá-
vam v mojej ambulancii sú ischemická choroba srdca, vysoký krvný tlak, 
chronická obštrukèná choroba p¾úc a pod¾a sezóny to bývajú hlavne infekty 
horných dýchacích ciest, chrípky, ale aj bolesti chrbta a kåbov.     

Ve¾a zdravia želá a za rozhovor ïakuje Dana Badžgoòová.

Oèkovanie proti chrípke
Oèkovanie je najúèinnejšou a najefektívnejšou formou prevencie proti chríp-
ke. Princípom je tvorba špecifických ochranných protilátok, ktoré zabraòujú 
vzniku ochorenia, prípadne zmieròujú jeho priebeh alebo znižujú nepriazni-
vé dôsledky chrípky. Zloženie chrípkových vakcín sa každoroène mení pod¾a 
aktuálnych kmeòov vírusu chrípky, cirkulujúcich v predchádzajúcej sezóne, 
preto je oèkovanie potrebné vykonaś každoroène. Oèkovanie sa vykoná jed-
norazovo, podaním oèkovacej látky. Oèkovanie sa má vykonaś hlavne u ¾udí, 
u ktorých je najväèšia pravdepodobnosś vzniku chrípky. Sú to pacienti so 
zníženou obranyschopnosśou. Ide o osoby s chronickými chorobami srd-
covocievneho aparátu, dýchacieho systému, u onkologických pacientov, 
u osôb s renálnymi, imunitnými alebo metabolickými  poruchami. Ïalšou 
skupinou ohrozených ¾udí sú osoby žijúce v kolektívnych zariadeniach, ako 
sú domovy dôchodcov, centrá sociálnych služieb, zariadenia pre seniorov, 
tiež geriatrické oddelenia.
Oèkovanie sa odporúèa hlavne v mesiacoch október a november, aby sa 
stihli vytvoriś protilátky. Zároveò s chrípkovým oèkovaním sa odporúèa tiež 
oèkovanie proti pneumokokovým ochoreniam, hlavne proti pneumokokové-
mu zápalu p¾úc. Každý, kto má záujem o oèkovanie, sa môže informovaś u 
svojho ošetrujúceho lekára.     MUDr. Lenka Benáková

PANI DOKTORKA LENKA BENÁKOVÁ

MUDr. Lenka Benáková na otvorení Kálnického múzea. foto: Ján Valoviè



 Tak, ako sa postupne stáva i všed-
ný život obèanov zložitejší a nároènej-
ší po všetkých stránkach, rovnako to 
platí i o športovom dianí všeobecne 
a nie len v našej obci a v TJ Zavažan. 
 Po postupnom prechode od ruè-
ného vypisovania všetkých dokumen-
tov okolo športu, ako sú registrácie, 
prestupy, hosśovania, ale i samotné 
zápisy z futbalových zápasov, dnes sa 
už toto všetko prevádza na poèítaèi. Po 
prechode na elektronický Informaèný 
systém Slovenského futbalu, už ani 
platby pre ObFZ sa neprevádzajú 
v hotovosti prostredníctvom šekov cez 
Slovenskú poštu, ale elektronicky cez 
mesaèné zberné faktúry, prostredníc-
tvom internetbankingu a pod. V krát-
kej dobe budeme musieś maś prístup 
na internet aj na futbalovom štadióne, 
lebo aj zápisy sa budú vyhotovovaś len 
v elektronickej forme. 1. trieda ObFZ 
na tento systém už nabehla a nás to 
tým, že sme z tejto súśaže zostúpili, 
zatia¾ minulo. Je taká doba a tomuto 
trendu sa musíme prispôsobiś èi sa 
nám to páèi alebo nie, i keï je to na-
jmä v prvopoèiatkoch finanène viac 
nároèné, ale keï sa to plne zabehne, 
bude to pre  futbal prospešné.
 Zaèiatkom roka sme vypracovali 
projekt a podali žiadosś o dotáciou od 
Nadaèného fondu Slovenskej sporite¾-
ne v Nadácií Pontis v Grantovom pro-
grame „Futbal to je hra“ na  III. etapu 
výstavby ochranných sietí okolo ihris-
ka od susedného pozemku v dåžke 
60 m a za druhou futbalovou bránkou 
v dåžke 30 m. I keï sme prácne spl-
nili všetky požiadavky Grantu, dotácia 
nám nebola pridelená. V tejto aktivite 
však pokraèujeme, firma NERIS, s.r.o. 
nám vyrobila za prijate¾nú cenu oce¾o-
vé konštrukcie, ktoré v jarných mesia-
coch osadíme a po zakúpení ochran-
ných sietí tieto nainštalujeme. Poèas 
letnej prestávky medzi súśažami sme 
vymenili podlahovú krytinu v šatniach, 
ktorá bola už dlhší èas v nevyhovujú-
com stave. Zásluhou dobrovo¾nej pra-
covnej èinnosti èlenov sa nám poèas 
roka darilo zabezpeèovaś polievanie 
a pravidelné kosenie ihriska a ostat-
ných plôch, ako i upratovanie, pranie 
dresov a údržbu celého športového 
areálu. V týchto aktivitách i napriek 
rôznym problémom sa nám pomerne 
darilo, za èo i touto cestou všetkým 
ïakujem. 
 Skutoènosś, že v našom športo-
vom areáli máme vytvorené príjemné 
prostredie, vyvolala záujem zo ZŠ 
z Nového Mesta nad Váhom o orga-
nizovanie „Školy v prírode,“ kde sa 
deśom z mesta ve¾mi páèi.
 Poslabšie to bolo v športovej 
úspešnosti futbalových mužstiev. Muži 

v sezóne 2012 – 2013  po šiestich ro-
koch hrania futbalu v najvyššej Oblast-
nej súśaži Trenèín z 1. triedy zostúpili 
do II. triedy JUH, keï  z 30 zápasov 6 
vyhrali a 4 remizovali, èo bolo málo na 
záchranu. Paradoxom zostáva skutoè-
nosś, že pod¾a herného prejavu muž-
stvo nehralo zle, vo väèšine zápasov 
sme mali viac z hry, boli sme lepší, ale 
mužstvo dalo o jeden gól menej ako 
súper, a to rozhodlo. 
 Dorastenci posilnení o hosśujú-
cich hráèov z Beckova v 1. triede JUH 
v uplynulom roèníku z 26 zápasov 9 
vyhrali a 1 remizovali s celkovým skó-
re 69:68  a ziskom 28 bodov obsadili 
11. miesto. 
 Po jesennej èasti súśažného roè-
níka 2013 – 2014 dorastenci Zavaža-
nu už bez hráèov z Beckova sú v 1. 
triede JUH na 8. mieste, keï z 12 
zápasov 4 vyhrali, 1 remizovali a so 
skóre 26:37 získali 13 bodov,  i keï 
niektoré zápasy odohrali  len s 10-timi 
hráèmi. Muži po jesennej èasti aktuál-
neho roèníka sú v II. triede JUH na 9. 
mieste, keï zo 16 zápasov 6 vyhrali, 
3 remizovali a so skóre 29:29 získali 
21 bodov. Žiakov sme pre  malý po-
èet hráèov neprihlásili do pravidelnej 
súśaže, ale stretávajú sa na ihrisku pri 
tréningoch i keï v menšom poète.
 Stolnotenisový oddiel si organizu-
je svoju èinnosś samostatne. Do nové-
ho súśažného roèníka 2013-2014 v 6. 
lige nastupuje už v nových dresoch 
a veríme, že sa im bude dariś aspoò 
tak ako v predchádzajúcom roèníku. 
Viac v èlánku od Romana Janegu na 
inom mieste.
 Turistický oddiel sa spolupodie¾al 
na organizovaní 2. roèníka Hviezdico-
vého výstupu k Slovanskému dvojkrížu 
pod Ostrým Vrchom, ako aj návšteve 
salaša v Klíži a cyklovýlete do obce 
Podhradie.
 Zdá sa, že aspoò èiastoèné oži-
venie nastalo v lyžovaní na tráve, kde 
máme za náš LO registrovaného mlad-
šieho žiaka Samuela Šicka (11 rokov), 
ktorý sa zúèastnil letného sústredenia 
lyžiarov na tráve mladších žiakov a ná-
sledne na majstrovstvách Slovenska 
29.10.2013 na Ahoj pri Piešśanoch a 
získal vo svojej kategórií  celkové 2. 
miesto. Veríme, že sa mu bude dariś 
i v budúcom roku.   
 Záverom ïakujem všetkým priaz-
nivcom športu za pomoc a podporu 
v roku 2013 a všetkým èlenom a fanú-
šikom želám do Nového roku 2014 
všetko najlepšie, pevné zdravie, ro-
dinnú pohodu a radosś zo športových 
úspechov Zavažanu.

Dušan Filip,
predseda TJ Zavažan, 3.11.2013.
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DOBROVO¼NÝ HASIÈSKÝ ZBOR
v druhom polroku 2013

 Vážený spoluobèania. Za Dobrovo¾ný hasièský zbor v Kálnici by som Vás 
chcel poinformovaś o niektorých èinnosti našej spoloènosti a aktivitách jej èlenov.
 Zaèiatkom leta sme chceli spoloène s Bike centrom, Kálnickou školou 
a Kálnickými mamièkami zorganizovaś Deò detí v športovom areáli na Pieskoch. 
Pre deti sme  pripravili  rôzne súśaže, vozenie na koníkoch, bicyklovanie na 
pumptracku, opekaèku, prehliadku zvierat v mini ZOO  na Kálnickej kolibe  
a ve¾a, ve¾a ïalších zaujímavých športových a vedomostných súśaží. Po prícho-
de detí do areálu sme viackrát odkladali zaèiatok súśaží, lebo ako po iné roky, aj 
tento rok nám poèasie neprialo. Hromy a blesky, ktoré zaèali biś len nad našimi 
hlavami, nás zahnali do priestorov bufetu. Prietrž mraèien, ktorá sa následne 
spustila bola taká mohutná, že behom chvíle bola zatopená podlaha celej tretiny  
bufetu. Voda, ktorá sa valila dolu  kopcom vytvárala rieku, ktorá zaliala celú plo-
chu parkoviska a aj pri¾ahlú pivnicu chaty. Akcia pre deti sa v tú chví¾u zmenila na 
pomoc pri odèerpávaní vody zo zatopenej pivnice. Naštartovali sme našu tech-
niku, ktorá napriek svojmu veku dokázala úèinne zabojovaś s množstvom vody 
a potvrdila, že je stále schopná bojovaś s prírodným živlom, aj keï na športové 
súśaže už nestaèí. Len málo hasièských  športových mužstiev by použilo svoje 
draho upravené  striekaèky na odèerpávanie zneèistenej vody. Veríme v to, že 
na budúci rok náš patrón Svätý Florián zabezpeèí lepšie poèasie.
 Koncom októbra sme usporiadali tradiènú hodovú zábavu. Boli sme pre-
svedèení, že sa obyvatelia Kálnice prídu zabaviś so svojimi priate¾mi a známymi. 
Veèer nás ale utvrdil v tom, že obèania zostávajú radšej doma vo svojich obý-
vaèkách a mladí ¾udia vo svojom virtuálnom svete pred poèítaèmi. Pravdepo-
dobne to bola jedna z našich posledných hodových zábav, ktorá sme ako DHZ 
organizovali. Sústredíme sa na usporiadanie Hasièského plesu, ktorý si získava 
èím ïalej tým väèšiu ob¾úbenosś. Snažíme sa vždy nieèím novým oživiś priebeh 
plesu. Po minulom úspešnom úèinkovaní taneèníka Erika Narjaša sme tento 
rok pozvali kúzelníka. Kúzelník Wolf nám predvedie najnovšie iluzionistické vy-
stúpenie a mikromágiu  priamo s úèastníkmi plesu. Bohatá tombola a zabíjaè-
kové špeciality len doplnia priebeh zábavy. Dúfam, že nikto nebude odchádzaś 
z plesu sklamaný, ale všetci sa už budú tešiś na ïalší roèník.
 Do nového roku Vám prajem všetko len to najlepšie, ve¾a zdravia a osob-
ných aj pracovných úspechov. Milan Borcovan

Obec Kálnica

V cene ve era, víno, káva
 a zabíja kové špeciality 

Špeciálny hos :

Vstupné: 20€
Predpredaj : 0905 427 183

0944 949 504

 Do tanca hrá hudobná skupina:

DHZ KÁLNICA
Vás pozýva 11. januára 2014

na 4.  HASI SKÝ

KÚZELNÍ WOLF

Muži TJ Zavažan po šiestich rokoch
zostupujú do II. triedy JUH

TJ  ZAVAŽAN KÁLNICA PORIADA 
26. 12. 2013 od 19,00 hod. v  KD 

Štefanskú zábavu
Do tanca hrá hudobná skupina  R O Y A L

Vstupné: 5,- €  
Srdeène Vás pozývajú usporiadatelia.
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 V minulom èísle Kálnických ozvien sme mali 
možnosś zoznámiś sa s pilotom dopravných lieta-
diel  na penzii Ing. Jánom Hladkým, ktorý je po 
tridsiatich dvoch rokoch lietania prakticky po ce-
lom svete zase doma v Kálnici, lebo: „je najlepšie, 
keï èlovek dožije tam, kde sa narodil.“ (Poznámka  
in: KO, 1/2013,s. 6). Dnes sa zoznámime s ïal-
šími ¾uïmi, ktorých oèaril ten istý živel – vzduch. 
Majú svoj domov èi korene v Kálnici, ale pracujú 
v oblakoch, vo výškach vyhradených pre moderné 
dopravné prostriedky – lietadlá. Stewardi  a letuš-
ky alebo palubný sprievodca èi cabin crew Zuzana 
Bolechová, ¼ubomír  Zitta (možno nabudúce) a Ja-
kub Kucharoviè. Lietajú èi lietali pre zahranièné 
spoloènosti Travel Service (ÈR), Fly Dubai a Emi-
rates Dubai. 
 1. VÝBER POVOLANIA. Ako sa stalo, že ste 
si prácu našli „v oblakoch“? Boli to vaše skor-
šie zážitky z lietania, ktoré vás ovplyvnili pri 
výbere povolania? Alebo nebodaj filmy (kata-
strofické asi nie...)?
Zuzana Bolechová: Ešte pred tým, ako som sa 
stala letuškou som ve¾a cestovala, vtedy ešte len 
po   Európe a cestovanie  a všetko èo s tým súvisí 
(¾udia, kultúra, príroda, umenie) ma vždy fascino-
valo. Žila som v rôznych krajinách ako Cyprus, Ta-
liansko a Írsko, kde som aj rok študovala.  A keï 
som sa po štúdiu v Dubline vybrala naspäś domov 
a objavila inzerát na pozíciu letušky vtedy ešte pre 
SkyEurope, tak som neváhala a prihlásila sa, veï 
cestovaś a ešte dostaś za to zaplatené, to bol ako 
sen pre mòa a to mi potom otvorilo cesty aj mimo 
Európu, keï som zaèala lietaś pre národné arab-
ské aerolinky v Abu Dhabi.
Jakub Kucharoviè: Tak, v prvom rade, ešte keï 
som chodil na strednú školu, to bol spoloèný sen 
ešte s jednou mojou spolužiaèkou, ktorá neskôr 
zaèala pracovaś ako letuška. Potom som išiel na 
dovolenku do Portugalska za mojou kamarátkou, 
ktorá tam tiež robí letušku, a tam som sa presvedèil 
o tom, že to chcem skúsiś aj ja! A èo sa týka filmov, 
samozrejme, mám rád film Letuška 1 triedy!
 2. PRIJATIE. Aké boli podmienky prijatia 
na prácu stewarda a letušky? Sú nejaké ob-
medzenia, napr. výška èi váha? Aké vzdela-
nie je potrebné k vykonávaniu tejto profesie 
a kde sa dá získaś?
Zuzana Bolechová: Podmienky na letušku sú dosś 
prísne - musí byś zdravá (v Emirátoch som strávi-
la 2 dni v nemocnici kvôli podrobným zdravotným 
testom), štíhla aj vysoká  - predsa len na zaoceán-
ske lety sa používajú väèšie lietadlá, takže letuška 
musí byś schopná bez problémov doèiahnuś na 
rôzne veci v kabíne lietadla, ovládaś angliètinu a 
plus ïalšie jazyky sú výhodou a najdôležitejšie je 
byś pozitívny a usmievaś sa, teda vytvoriś pre cestu-
júceho pohodlie a bezpeènosś za všetkých podmi-
enok. Pohovor trval cely deò, boli to anglické testy 
a rôzne psychologické hry. A po prijatí sme šli do 
akadémie na dvojmesaèný výcvik, ktorý bol dosś 
psychicky aj fyzicky nároèný. Tam sa dostáva tré-
ning ako pomôcś prežiś a zvládaś krízové situácie.
Jakub Kucharoviè: Na pohovore bol test z an-
glického jazyka, neskôr sme mali ústny pohovor 
v angliètine a v slovenèine. Pýtali sa ma rôzne 
otázky oh¾adom geografie a nejaký ten všeobecný 
preh¾ad.  Samozrejme, musíte maś maturitu, hovo-
riś po anglicky, dobrý zdravotný stav a byś priate¾ský 
a usmiaty. A neskôr mi prišla odpoveï, že som pri-
jatý. Na vykonávanie tejto práce je potrebný poèi-
atoèný bezpeènostný výcvik, ktorý trvá 6 týždòov. 
Tam som sa nauèil všetky postupy našej firmy.
 3. ZAMESTNÁVATE¼. Kde ste našli svoje 

prvé pracovné miesto a kde pracujete teraz? 
Ako dlho lietate?
Zuzana Bolechová: Lietala som 4 roky, 2 roky 
pre SkyEurope z Bratislavy a Viedne a 2 roky pre 
Etihad v Abu Dhabi. V Emirátoch to bolo nároènej-
šie, èo sa týka práce aj disciplíny a letov. Každý 
mesiac som lietala Austráliu a iné dlhé lety - Južná 
a Severná Afrika, India a iné štáty v Ázii, èo bolo 
úplne iné ako keï som lietala len štáty v Európe. 
Bolo to hlavne vzrušujúce, vždy sme ako posádka 
zostávali 3 dni v Sydney alebo Melbourne, ale aj 
dosś vyèerpávajúce. Teraz pracujem ako projekto-
vý manažér pre americkú telekomunikaènú firmu v 
Bratislave, ale ak mám viac ako 3 dni vo¾na (èo je 
skoro každý mesiac), už vyrážam za hranice Slo-
venska. Cestovanie ma neopustilo ani teraz. 
Jakub Kucharoviè: Moje pracovné miesto mi od-
poruèila moja kamarátka, ktorá pracuje tiež pre 
Travel Service a momentálne som bázovaný v Bra-
tislave.
 4. KOMUNIKÁCIA. Je nároèné pracovaś 
s ¾uïmi z rôznych krajín na jednej palube a ko-
munikovaś v cudzej reèi? Pracovali ste sa aj 
so Slovákmi? Ko¾kými jazykmi sa dohovoríte?
Zuzana Bolechová: Nároèné je to asi ako pre 
koho. Treba byt ve¾mi tolerantný a rešpektovaś 
druhé kultúry a byś otvorený mys¾ou, ale o to viac 
je to zaujímavé. Posádky boli vždy medzinárodné, 
èi to bolo v SkyEurope  a v Emirátoch ešte viac a 
v letectve je angliètina hlavný jazyk, takže v tomto 
smere žiadne problémy s komunikáciou nie sú. Je 
dobré vedieś aj ïalšie jazyky. Ja som ovládala ešte 
španielèinu, už teraz je to horšie, keïže ju nepo-
užívam.
Jakub Kucharoviè: Samozrejme, je to nároèné, 
pretože na palube mávate pasažierov z rôznych 
krajín. Niektorí sú usmiati, iní nervózni, ale my na 
palube sa snažíme všetko robiś maximálne profe-
sionálne. Túto sezónu som mal kolegov z Èeska a 
Maïarska. Dohovorím sa po anglicky a mám neja-
ké základy ruštiny.
 5. PRACOVISKO. Na akom type lietadla 
lietate a èo je v náplni vašej práce?
Zuzana Bolechová: V SkyEurope sme mali len je-
den typ lietadla, Boeing 737-700, takže to bolo 
jednoduché a v Etihad Airlines bolo ve¾a typov. 
Mala som výcvik urobený na Airbus 340-600, 

340-500, to sú lietadlá, èo pojmú aj vyše 400 pa-
sažierov,  Airbus 330 a 320 -  s týmito poslednými 
sa lietajú kratšie lety ako India, Blízky východ, Pa-
kistan, Afganistan, na dlhšie lety ako do Európy a 
Austrálie tie väèšie. Náplò práce je v prvom rade 
bezpeènosś letu a pasažierov, a potom, samozrej-
me, servis. Okrem letov som ešte chodila na rôzne 
akcie ako formula 1 v Abu Dhabi alebo tenis a rôz-
ne business a golf akcie, kde som reprezentovala 
Etihad, a takto som stretla ve¾a známych osobností 
od Federera a Nadala, ktorí ma prekvapili svojou 
skromnosśou, až po švédskeho krá¾a, šejkov a 
rôzne ïalšie osobnosti zo sveta showbusinessu a 
politiky.
Jakub Kucharoviè: Lietam na Airbuse A320 a na 
Boeing 737-800. Náplòou práce je kontrola pa-
lubných vstupeniek, starostlivosś o bezpeènosś 
a pohodlie pasažierov a v prípade potreby poskyt-
núś prvú pomoc.
 6. SKÚSENOSTI A ZÁŽITKY. Máte pre nás 
nejakú príhodu, zážitok èi stretnutie, ktorá 
bola pre vás ve¾mi milá alebo naopak, neprí-
jemná? (idú Vianoce – ak by mohla byś vo via-
noènom duchu)
Zuzana Bolechová: Zážitkov je ve¾a , ale dosś ma 
dostalo èo som videla v Bangladéši - najchudob-
nejšej krajine sveta. To, èo som tam videla, dosś 
so mnou otriaslo a prehodnotila som vtedy ve¾a zo 

svojho života. Inak Vianoce sú najkrajšie v Európe 
(ani v Austrálii také úžasné nie sú ) - asi najlepšie 
vedia urobiś vianoènú atmosféru Nemci a Angli-
èania. Vždy som sa snažila užiś si Vianoce niekde 
v Európe, aj keï som nebola v tom èase doma, v 
èarovnej Kalnici u rodièov.
Jakub Kucharoviè: Práve vianoènú nemám, ale na 
jednom lete sa mi stalo, že môj kamarát išiel na 
dovolenku, a poèas bezpeènostnej demonštrácie 
núdzových prostriedkov mi robil opièky a mòa to 
ve¾mi rozosmievalo, a potom sa polovica pasažierov 
na mne smiala a nevedeli hlavne o èo sa jedná. 
 Za rozhovor ïakuje a šśastné lety

praje Dana Badžgoòová.

LIETAME V OBLAKOCH
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Ďakujeme všetkým spolupracovníkom, dodávateľom, 
partnerom a účinkujúcim podieľajúcim sa na organizovaní 
hudobných a spoločenských akcií v roku 2013.

Zvlášť ďakujeme všetkým návštevníkom 
za nezabudnuteľnú atmosféru na každom 
z našich podujatí.

Tešíme sa na ďalšiu spoluprácu
a na nové výzvy, ktoré sľubujú
všetkým milovníkom kvalitnej 
hudby na Slovensku mnoho 
ďalších nezabudnuteľných
zážitkov i v novom 
roku 2014.

kolektív Agentúry DUNA
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